
Megkezdhette a gyógytornát és 
ezzel a rehabilitációt Galó Tomi-
ka, a gerincvelői izomsorvadás-
ban szenvedő kőbányai kisfiú. 
Tomika életmentő gyógykeze-
léséhez Kőbánya is hozzájárult, 
annak költsége ugyanis elérte a 
700 millió forintot.    3. oldal3. oldal

Elő a bográcsokat, május elsején ismét Halmajális!Elő a bográcsokat, május elsején ismét Halmajális! 13. oldal13. oldal

Kiben van az X? 
Idén újra színpadra léptek a Kőrösiben a fiatal kőbányai tehet-
ségek, művészpalánták és műkedvelők egyaránt. A mezőnyt 
az énekesek uralták, a tehetségkutató másik erős oldala az 
irodalom volt.     1212––13. oldal13. oldal

Az egyedülálló kismamákat segíti a Gergely utcában nyílt anyaott-
hon. Az alapítványi fenntartású intézményben egyszerre hat krízis-
helyzetben lévő kismamát tudnak fogadni.    7. oldal7. oldal

Már pattoghat a labda az Óhegy park új 
multifunkciós sportpályáján, de a Dér ut-
cai oldalon a játszótér felújítása is látvá-
nyos szakaszához érkezett. Közben el-
kezdődött a Lavotta dühöngő felújítása. 
Az útépítés idén a Hang utcával folytató-
dott, az első szakasszal végzett a kivitele-
ző, át is adták a forgalomnak.     33––5. oldal5. oldal

Anyaotthon nyílt

Génterápiás 
kezelés után

Idén is a víz világnapján vehették át a Kőbányai Ön-
kormányzat pályázatán résztvevők az esővízgyűjtő 

tartályokat. A Mély-tónál közben környezetvédelmi 
játszóház várta a kisebbeket, a napot pedig a hagyo-

mányos tóölelés zárta.    6. oldal6. oldal

HírekHírek

A Kőbányai Önkormányzat ingyenes közéleti havilapja

HAVILAP
XXXIV/4. szám 
2024. április

Kőbányai
Utak, sportpályák újulnak megUtak, sportpályák újulnak meg

Újra indulnak 
a társasházi 
pályázatok  
Idén is kiírja a Kőbányai Önkor-
mányzat a társasházak felújítá-
sára szolgáló pályázati lehetősé-
get. A képviselő-testület döntése 
előtt a város vezetése a társas-
házi közös képviselőkkel egyez-
tetett a feltételekről.     5. oldal5. oldal

Minden cseppje 
  aranyat ér

Új rekord az Óhegy parkban
Kőbánya futói ma már kimondhatják, lefutották az 

Amazonast. Idén ugyanis 945 futó 6850 kilomé-
tert teljesített, ami épp az óriásfolyam 

hossza. Ezzel jelentősen, 1400 kilo-
méterrel és 400-zal több részt-

vevővel megdőlt az öt évvel 
ezelőtti csúcs.     11. oldal11. oldal

Megkezdődött 
a fejlesztési 
szezon
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„Beadás előtt a kezembe ad-
ták a gyógyszer dobozát, hogy 
tegyük el emlékbe. Hiába tud-
tam, hogy magát a gyógyszert 
órák óta készítik elő a labor-
ban, abban a pillanatban mégis 
megremegett a kezem, hisz egy 
majd 700 millió forintot érő 
gyógyszer volt benne még nem-
rég. Azt hiszem, teljesen lefe-
héredtem, és remegő kézzel azt 
kérdeztem, ugye a gyógyszer 
nincs már benne? Ekkor min-
denki nevetésben tört ki a szo-
bában, hogy természetesen, az 
a zárt és kibélelt dobozban pi-
hen az asztalon” – így számolt 
be Galó Tomika édesanyja a kö-
zösségi oldalukon arról a pilla-
natról, amikor kisfia megkapta 
az életmentő gyógyszert, a Zol-
gensma génterápiát. 

A kőbányai kisfiú számára 
másfél hónapos dubaji tartóz-
kodás után, április 3-án érke-
zett el az idő. Miután az orvos 
és a nővérek bekötötték az in-
fúziót, hátraléptek, és arra kér-
ték a szülőket, hogy ők indítsák 
el Tomika infúzióját. Az édes-
anya így ír erről a pillanatról: 
„Szerintem soha így nem re-
megett még a kezünk. Talán 
azt hiszem, Tomi (az édesapa) 
ujja nyomhatta meg az enyé-
met, ami a gombon volt. Hihe-
tetlen érzés volt, hogy tényleg 
megtörténik.” 

Tomi ka édesa ny jáva l és 
édesapjával két hónapja utazott 
ki Dubajba a génterápiás keze-
lésre. A gyógyszer beadásának 
időpontja a kisfiú egészségi ál-
lapota, váratlan megbetegedé-
se miatt tolódott, heteket várt a 
család, míg az orvosok kimond-
ták, hogy megkaphatja a keze-

lést. Mire Önök az újságot ol-
vassák, Tomika már megkezd-
hette a gyógytornát, édesanyja 
beszámolója szerint pedig alig 
11 nappal a kezelés után már a 
gyógytornász is megerősítet-
te, hogy van eredmény. Tomi-
ka stabilabban tartja a pozíció-
kat, az egész teste tónusosabb, 
erősebb a fejkontroll, és míg ko-
rábban negyedóra is elég volt, 
hogy elfáradjon, ma már akár 
másfél órán át is „rohangál” a 
kereskesszékével. 

Galó Tomikáról 5 éve de-
rült ki, hogy SMA1-es beteg, 

gerincvelői izomsor vadás-
ban szenved. Az elmúlt két év-
ben országszerte és a Kőbá-
nyai Önkormányzat segítsé-
gével a kerületben is gyűjtés 
indult azért, hogy a család be-
szerezhesse a rendkívül költ-
séges gyógyszert. Az összefo-
gásnak köszönhetően ez sike-
rült is, a kisfiú pedig mostan-
ra elkezdhette a rehabilitáci-
ót. Hosszú út, sok gyógytorna 
vár még rá, a Kőbányai Hírek-
ben pedig igyekszünk a jövő-
ben is beszámolni sorsa ala-
kulásáról. 

Elkészült és a rekordfutás nap-
jától már fogadja is a kosarazni, 
pingpongozni vágyókat az új mul-
tifunkciós sportpálya az Óhegy 
park Óhegy utcai oldalán.  Több 
lehetőség várja itt a kikapcso-
lódni, mozogni vágyókat. A há-
lóval körbekerített, rekortánbo-
rítású multifunkciós pálya kosa-
razásra, focira is alkalmas, mel-
lette pedig két pingpongasztal és 

egy teqba llasztal is helyet kapott. 
A kora esti használatot sportvi-
lágítás segíti, a néha már most is 
nyárra emlékeztető meleg napo-
kon jól jön az ivókút, a biztonságot 

pedig kamerarendszer szolgálja.  
A sportpálya környezetében a nö-
vényzet is megújult, ápolásához 
pedig öntözőrendszert alakított 
ki a Kőbányai Önkormányzat. 

Kedves Barátaim!
Kerületünk is küzd azokkal a problémák-
kal, amelyek a főváros valamennyi részét 

érintik: az utak borzasztó állapotával. 
A felrepedezett sávok, kátyúk tömkelege 
és az időszakos, kármentesítő, ám a leg-
több esetben véglegesnek nem minősülő 

útjavítások minden itt élő és erre közleke-
dő ember mindennapjait megkeserítik. 

Tudjuk, az útfelújítás sok pénzbe kerül. A va-
lódi gátja a jó minőségű és hosszú távú eredményt hozó javítások-
nak az, hogy a kormány gyakorlatilag minden fillért elvett a kerü-
leti önkormányzatoktól és a fővárostól, amit erre a célra fordíthat-
nának. Míg 2019-ig a befizetett súlyadó 60%-a jutott az államnak, 
a maradék 40% pedig maradt a kerületi önkormányzatoknál, ad-
dig ma ezt a teljes összeget az állam rakja el.

Szerintem jó megoldást jelentene, ha a befizetett súlyadót teljes 
egészében visszakapnák a kerületi önkormányzatok és a főváros, 
és ezt az összeget kizárólag a kerületek és a főváros útjainak fel-
újítására fordítanák. A mostani helyzetben az autósok úgy fizet-
nek az államnak, hogy abból semmit nem kapnak vissza, holott 
az adók alapvető célja, hogy amit összeadunk a közösbe, annak a 
hasznát közösen élvezhessük.

Ezt a megoldási javaslatot, ami segítene a kerületeknek abban, 
hogy elvégezhessék a munkájukat, az autósoknak és minden köz-
lekedési szereplőnek megadná, ami alapvetően a jog és az erkölcs 
szerint jár, módosító javaslatként be fogom nyújtani az Ország-
gyűlésnek a költségvetés vitájához.

Nem lehet mindent elvenni az önkormányzatoktól, mert így eze-
ket a forrásokat és a belőlük megvalósítható fejlesztéseket az em-
berektől veszik el.

Nincs a valóságban olyan érvrendszer, ami megmagyarázhat-
ná ennek a javaslatnak az elutasítását. Küzdeni fogok az elfoga-
dásáért.

Barátsággal:

Kedves Kőbányaiak!
Különleges eseménynek adott otthont a na-

pokban a kőbányai városháza, a Kőbánya 
Építészeti Díja elismerést adtuk át a díja-
zottaknak. Első alkalom volt ez, igazán 
felemelő, és kicsit olyan, mint amikor saját 
otthonunk számunkra kedves pontjait mu-

tatjuk meg a hozzánk közel állóknak. 
A díj létrehozatalára az ösztönzött és báto-

rított bennünket, hogy az elmúlt évtizedben fel-
újított és újonnan épült intézményeink sorra nyer-

ték el a szakmai kitüntetéseket, nívódíjakat, nem is beszélve a Hild-
díjról, amely az elmúlt évtizedben az egész Kőbányáért végzett vá-
rosfejlesztési munka szakmai elismerése. Egy otthon akkor igazi, ha 
együtt van benne a múlt, jelen és a jövő – Kőbánya pedig közös ott-
honunkként ilyen. Szeretjük, óvjuk és megőrizzük értékeit, az építé-
szeti díjra beérkezett pályaművek pedig azt mutatják, hogy ez a mun-
ka közös, legyen szó kőbányai családokról, vagy éppen patinás nagy-
vállalkozásokról. 

A ma már a külvilág által is elismert városfejlesztési munkával 
mércét állítottunk magunknak is. A minőségre, élhetőségre tettük 
a hangsúlyt, és ez így lesz a jövőben is, ha rajtam múlhat. A Kékvirág 
park felújításának terveit közösen formáltuk, a Mély-tó revitalizáci-
ójánál egy új, nagyobb lépésre vállalkozunk. Tájépítészeknek hirdet-
tünk ötletpályázatot, a legjobb pályaműveket díjazzuk, azokat Önök-
kel egyeztetjük, és a legjobb gondolatokat alapul véve tervezzük meg 
az újhegyi tó környezetének felújítását. Úgy lesz igazán a mindannyi-
unké, ha a szakma legjobb gondolatai mellé hozzátesszük a mi egyé-
ni elképzeléseinket, véleményünket is. 

Közben folytatjuk, amit elkezdtünk. Már pattoghatnak a labdák 
az Óhegy park új multifunkciós sportpályáján, a Dér utcai oldalon a 
játszótér és pihenőpark kialakításával is látványos szakaszhoz ér-
keztünk. Rekordot is futottunk a park futókörén áprilisban, ami azt 
mutatja, a mozgásra kerületszerte van igény, tehát egyértelmű, hogy 
a város vezetésének a sportlétesítményekre a továbbiakban is hang-
súlyt kell fektetnie. Terveink szerint haladunk az útfelújításokkal is, 
a Hang utca után a Kada köz következik májusban. 

A munka mellett pedig jár a pihenés, a kikapcsolódás, biztatok 
mindenkit, hogy vegyük elő újra a bográcsokat, és találkozzunk az 
idén is a Halmajálison! Várom Önöket, várlak Benneteket!

A POLGÁRMESTER LEVELE

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

Arató Gergely
országgyűlési képviselő

Aktualitásainkról a www.facebook.com/kovacsrobertpolgarmester 
oldalon is olvashatnak!

KŐBÁNYAI ÜGYEK A PARLAMENTBEN

Megkapta a génterápiás kezelést Tomika

Együtt 
sikerült!

Megnyílt az új sportpálya

HIRDETÉS

Kihirdették a Kőbánya Építészeti Díja 2024 nyerteseitKihirdették a Kőbánya Építészeti Díja 2024 nyerteseit

Idén először osztotta ki a Kőbányai Ön-
kormányzat a Kőbánya Építészeti Díja-
kat. A város vezetésében azután született 
meg a gondolat az elismerés létrehozata-
lára, hogy a kerület az elmúlt években sor-
ra nyerte el a rangos elismeréseket – ní-
vódíjakat, Hild-díjat – a megújított vagy 
újonnan épített intézményekért a szak-
mai szervezetektől. Az új kerületi elis-
merés az épület létrehozásában, felújítá-
sában közreműködő építtetőnek, tulaj-
donosnak, tervezőnek, illetve kivitelező-
nek adományozható. A cél az, hogy példá-
juk másokat is értékőrzésre, innovációra 

ösztönözzön 
a  jö v ő b en . 
A pályázatra összesen 24 pályamű érke-
zett, mind olyan épület, amelyet az elmúlt 
évtizedben alakítottak át, bővítettek vagy 
újítottak meg. Közülük 12 részesült elis-
merésben: négyen kapták meg a Kőbánya 
Építészeti Díjat, nyolcan pedig dicséret-
ben részesültek. 

Először nézzük a Kőbánya Építésze-
ti Díj 2024 nyerteseit! Az utcáról nézve 
a gyorsan haladóknak a Márga utca 21/B 
szám alatti családi ház csak egy szépen 
felújított régi házat jelent. Ám aki bepil-

lanthat, azonnal érzi, hogy tu-
lajdonosai, akik egyben a fel-
újítás felelős tervezői is vol-
tak, különleges gonddal nyúl-
ta k hozzá . Hor vát h-Fa r-
kas Zsófia és Horváth Sán-
dor ugyanis felkutatták a ház 
régi terveit, és a felújításkor a 
mai formákat, elemeket úgy 
építették be, hogy azok har-
monikusan illeszkedjenek az 
eredeti ház karakteréhez, épí-
tészeti részleteihez.

Na g yobb mu n ka volt a 
Hölgy utca 11. szám alatti la-
kóépület homlokzatának ér-
tékőrző megújítása. A tulaj-
donosok, akik egyben a terve-
zők is, Jankovits Vera és Már-
tonffy Miklós, a kivitelező 
pedig a Pesti Renovátor Kft. 
volt. Úgy újították fel a Kőbá-
nya polgárosodásának korá-
ban épült lakóházukat, hogy 
annak a korra jellemző építé-
szeti részleteit megőrizték, az 
eredeti állapotot teljeskörű-
en helyreállították. A patinás 
kőbányai gyár, a Richter is egy 
meglévő épületet újított fel és 
bővített példamutatóan, ami-
kor a Gyömrői út 8–48. szám 
alatt kialakította a Richter 
Gedeon Látogatóközpontot. 
Selényi György felelős terve-
ző egy meglévő labor épüle-
tébe álmodta bele az új funk-
ciót, ami a Ladányi és Társa 
Kft. kivitelezésében vált va-
lóra. A negyedik díjazott épü-
let a már minden bizonnyal 
sokak által ismert Eiffel Mű-
helyház és Próbacentrum az 
Északi Járműjavító egykori 
épületében. Ipari műemlék-
ként védett épületegyüttes 
része. A tervező a  KÖZTI Ma-
rosi Miklós által vezetett stú-
dió volt és az elképzeléseket a 
Strabag Zrt. valósította meg. 

Nyolc pályamű részesült di-
cséretben: a Hölgy u. 32. szám 
alatti szecessziós épület, a 
Sörgyár utca 37. szám alat-
ti többlakásos lakóépület, a 
Kőér köz 25–29. szám alatti 
új lakóépületek, a Somfa Liget 
lakópark, a Gergely Garden 
lakópark, a Gyömrői úton a 
Richter felújított magasraktárának épüle-
te és a központi öltözőnek helyet adó épü-

let felújítása, valamint a Bosch Budapest 
Innovációs Kampusza.

Újjáépülő Újjáépülő 
városváros

A Márga utca 21/B szám
alatti családi ház

A Hölgy utca 11. szám alatti 
lakóépület homlokzata

Richter Gedeon
Látogatóközpont

Eiffel Műhelyház
és Próbacentrum
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2024-ben is 300 
millió forintos ke-
rettel indul a prog-
ram – jelentette be 
D. Kovács Róbert 
Antal polgármes-
ter, aki Mustó Géza 
Zoltán, Radványi 
Gábor és Weeber 
Tibor alpolgármes-
terekkel közösen 
vett részt az egyez-
tetésen. Az idei pá-
lyázat részleteit már a kerület jegyzője 
ismertette. Dr. Szabó Krisztián elmond-
ta, a pályázati kiírás idei feltételeinél a 
korábbi évek tapasztalatai mellett szá-
mos új javaslatot is figyelembe vettek, 
így szélesebb azoknak a beruházásoknak 
a köre, amelyekkel pályázni lehet. Ahogy 
eddig, úgy ezután is 50 százalékos önerő-
re lesz szükség, és lakásonként legfeljebb 
500 ezer, társasházanként maximum 20 
millió forint támogatás nyerhető el. Egy 
lakóközösségnek pedig egy pályázata le-
het támogatott. A pályázható tevékeny-
ségek köre viszont kibővült. Míg eddig 
elsősorban a közművek korszerűsítése, 

az épületszerkezet megóvása volt a cél, 
idén már lehet például az épületen belü-
li közlekedőfelületek burkolatcseréjére, 
balesetmentes lépcsők és járdák felújítá-
sára, kaputelefonok, biztonsági berende-
zések telepítésére is pályázni.

A  jegyző arra is felhívta a pályázni 
szándékozók figyelmét, hogy az előzetes 
településképi konzultációt igyekezzenek 
mihamarabb beütemezni, hogy a társas-
házak közgyűlése már annak ismere-
tében hozhasson döntést. A társasház-
felújítási pályázatok részleteiről a Kőbá-
nyai Önkormányzat honlapján, a www.
kobanya.hu oldalon lehet tájékozódni. 

Horgászparadicsom, sétaútvonal, pihenő-
hely, előadások és rendezvények helyszí-
ne – sok minden társul ma a Mély-tóhoz 
Kőbányán. De ha kacsákat etetnénk vagy 
piknikezni támad kedvünk, Újhegyen egy-
értelmű helyszínként jön szóba. A tó kör-
nyékén azonban nyomot hagytak az el-
múlt évtizedek, a Kőbányai Önkormány-
zat pedig úgy döntött, itt az ideje a megújí-
tásnak. Természetesen úgy, hogy a terület 
eddigi értékei megmaradjanak, legyen szó 
akár az élővilágról, akár a zöldfelületek-
ről, azok mellé viszont társuljanak olyan 
új funkciók, amelyekre a környéken élők 
igényt tartanak. 

A megújulás első lépéseként ötletpályá-
zatot írtak ki a tervekre. Hol legyen madár-
barát cserjefolt, tanösvény, illetve hol kép-

zelhető el kék-infrastruktúra, azaz példá-
ul esőkert kialakítása? Hogyan lehetne úgy 
átalakítani a parki infrastruktúrát, járdá-
kat, utcabútorokat, hogy az az eddigieknél 
jobban szolgálja a rekreációs funkciót? De 
alapvető elvárás az is a tervezőktől, hogy a 
park a jövőben teljes egészében akadály-
mentes legyen. 

A tervezői ötletpályázatra beérkező pá-
lyaműveket az Újhegyi Közösségi Házban 
fogják majd kiállítani, hogy azokat a kerü-
leti lakosok megtekinthessék és vélemé-
nyezhessék. Az érdeklődők az általuk leg-
jobbnak tartott elképzelésre szavazhatnak 
is. Így az ötletpályázat végére olyan – lakos-
sággal egyeztetett – elképzelés alakulhat 
ki, amely alapján a Kőbányai Önkormány-
zat dönthet a megújítás konkrét elemeiről. 

Nyáron újra pattoghat a labda

Megújul 
a Lavotta 
dühöngő!

A bontással megkezdődött Újhegyen, a 
Harmat utca 164. szám előtti területen 
a sportpálya megújítása. A Kőbányai 
Önkormányzat a létesítményt nemcsak 
megújítja, hanem egy korszerű, multi-
funkciós pályát alakít ki a helyén. Emel-
lett a szakértők által kijelölt helyeken 42 
fasori fát ültetnek.

A Lavotta dühöngő az évek során el-
használódott, a tavalyi viharban kidőlt 
fák is megrongálták. Ezután döntött úgy 
a kerület, hogy itt az ideje egy korszerű 
sportlétesítmény kialakításának úgy, 
hogy a környező járdát és kerítést is fel-
újítják. A fejlesztés március 27-én kez-
dődött meg, és a tervek szerint a nyári 
szünetre fejeződik be.

A Lavotta dühöngő teljes újjáépítésé-
nek szükségességéről 2022 decembe-
rében döntött a Kőbányai Önkormány-
zat képviselő-testülete. A  határozat 
alapján elsőként a tervezés kezdődött 
meg, a szándék ugyanis az volt, hogy 
egy, a mai kornak megfelelő multifunk-
ciós sportpálya kapjon helyet az elhasz-

nálódott dühöngő helyén. A tervezésnél 
derült ki, hogy az elöregedett pálya bur-
kolata alatt közmű, gázvezeték fut, de a 
pálya elhelyezkedése érinti a távhőveze-
téket is. A jelenlegi építési szabályok vé-
dőtávolságot írnak elő, így az új sportpá-
lyát eszerint kellett elhelyezni. 

A munkavégzés a régi pálya elbontásá-
val és az új, kissé eltolt helyszín előkészí-

tésével indult el. Utóbbihoz öt fa eltávo-
lítására volt szükség. Ebből egy fa jövője 
az előrehaladott korhadás miatt a beru-
házástól függetlenül is kétséges lett vol-
na, a többi eltávolítását a területen ke-
resztül haladó gázvezeték érintettsége 
tette szükségessé. A fakivágás előtt a fák 
törzsét és lombozatát több eszközzel is 
szakértők vizsgálták át, és megállapítot-

ták, hogy azokon madárfészek, madár-
odú vagy védett állatfaj egyede nem ta-
lálható. Az eltávolított fák pótlásaként 
42, legalább 5 cm törzsátmérőjű, útsor-
fa minőségű, többször iskolázott facse-
metét ültetnek majd el a szakemberek 
által kijelölt helyekre a beruházás elké-
szülte után. 

Az új, multifunkciós sportpálya több-
színű, vízáteresztő gumiburkolattal 
lesz ellátva, a nagyobb esőkre készülve 
a többlet csapadékvíz elvezetése érdeké-
ben enyhe oldaleséssel alakítják ki. Bur-
kolt felülete 15,0 m × 26,8 m-es lesz, me-
lyen belül a pálya mérete 14,0 m × 24,0 m. 
Itt lehetőség nyílik a jövőben kosárlab-
dázásra, focizásra, de akár kézilabdá-
zásra is. A pálya új járdakapcsolatot és 
új kerítést is kap.

Ötletpályázatot hirdetett a tervezésre Ötletpályázatot hirdetett a tervezésre 
a Kőbányai Önkormányzata Kőbányai Önkormányzat

Megújul Megújul 
a Mély-tó a Mély-tó 
környékekörnyéke

HIRDETÉS

Közös képviselőkkel egyeztetett a kerület vezetéseKözös képviselőkkel egyeztetett a kerület vezetése

Megtelt a polgármesteri hivatal átri-
uma az idei évre tervezett társasház-
felújítási pályázatok ügyében össze-
hívott egyeztetésre. A kerület minden 
részéből érkeztek közös képviselők. 
Vigh Erika a Gyakorló utcában az Ár-
kád mögötti társasházat képviseli. Azt 
meséli, már az elmúlt években is több-
ször pályáztak sikerrel. Önkormányza-
ti támogatással oldották meg a kame-
rarendszer kiépítését, de a vizes stran-
gok cseréjét is. Szükségesnek és fon-
tosnak tartja a kerületi hozzájárulást, 
mert mint mondja, így nagyobb fejlesz-
tésekre is lehetőségük van. Idén is pá-
lyáznak, a nagy terv most a társasház 
villamosenergia-hálózatának korsze-
rűsítése. 

Újra összeült az Idősek Tanácsa

Egészségügyi ellátás 
a középpontban
Ahogy immár hagyo-
mányossá vált, év ele-
jén részt vesz a kőbá-
nyai Idősek Tanácsa 
ülésén dr. Óváry Csa-
ba, a Budapesti Baj-
csy-Zsilinszky Kórház 
főigazgatója. Idén is az 
ő beszámolójával kez-
dődött az egyeztetés. 
A főigazgató jó hírek-
kel érkezett, elmond-
ta, hogy a belgyógyá-
szaton sikerült növel-
ni az ágyszámot, a sürgősségi ellátásuk is 
fennakadások nélkül működik. Év elején 
más területekről is érkeztek ide betegek, 
volt nap, amikor a megszokott 45–53 beteg 
helyett 83 esetet kellett kezelni. Orvoslét-
számban nincs hiány, a szakdolgozói lét-
szám is megvan, bár ezen a területen még 
tudnának munkatársakat felvenni.

Elindult az online járóbeteg-irányítási 
rendszerük is idén év elején, amelynek se-
gítségével a háziorvosok már időpontot is 
foglalhatnak. A rendszert fokozatosan bő-
vítik, hogy minél gyorsabbá és egyszerűb-
bé tegyék a betegek hozzáférését az ellátá-

sokhoz. A tanács ülésén az is elhangzott, 
hogy a kórház és a BÁRKA munkatársai 
egyeztetnek, hogy a jövőben, ha egy egye-
dülálló időst engednek haza a kórházból, 
akkor arról a házi segítségnyújtásban 
részt vevő szociális dolgozók rögtön érte-
süljenek. Így a házi segítségnyújtás zök-
kenőmentesen folytatódhat. Az ülés vé-
gén Kőbánya polgármestere az idei fej-
lesztési tervekről is beszámolt a résztve-
vőknek, az Óhegy park közelében élő idő-
sek kérdésére reagálva pedig arra is ígé-
retet tett, hogy a Dér utcai oldalon is lesz 
pingpongasztal. 

Ütemterv 
szerint 
halad a 
Hang utca 
felújítása

Március elején kez-
dődött meg Újhe-
g yen a Hang utca 
felújítása. A  mun-
kálatok az ütemterv 
szerint ha ladnak, 
mondja  S om ly ó -
dy Csaba városüze-
meltetésért felelős alpolgármester. A fel-
újítás első szakasza befejeződött, a bel-
ső, azaz az iskola felőli útpályát és a hozzá 
tartozó parkolókat, járdákat visszakapták 
az autósok, gyalogosok. Ezt követi a máso-
dik ütem, mely a Mádi utca felőli burkola-
tokat érinti. Ha az időjárás és egyéb körül-
mények nem szólnak közbe, akkor a ter-
vek szerint május közepére teljes mérték-
ben befejeződnek a munkák. 

Idén is lesz pályázat 
társasház-felújításra

HIRDETÉS

A Kőbányai Önkormányzat pályázatot hirdet kőbányai vállalkozások 
támogatására energiaköltség-megtakarítást eredményező eszköz-, 
illetve gépfejlesztés (beszerzés, felújítás), ingatlan energetikai 
korszerűsítése,  valamint szolgáltatásbővítéshez vagy kapacitás- 
bővítéshez kapcsolódó eszközbeszerzés megvalósítására
a részletes pályázati felhívásban foglalt feltételek szerint.

A pályázatokat

2024. JÚNIUS 27. 12.00 ÓRÁIG LEHET BENYÚJTANI 
személyesen a Kőbányai Polgármesteri Hivatal Jegyzői Főosztályán (cím: 1102 Budapest, 
Szent László tér 29. I. emelet 131.), vagy elektronikusan cégkapun keresztül a BP10ONKORM 
hivatali kapura.

A pályázattal kapcsolatban további információ kérhető:
b) műszaki kérdésekben a Hivatal Jegyzői Főosztály Városüzemeltetési Osztályán a +36 1 4338 

257-es telefonszámon vagy a JeneiTibor@kobanya.hu e-mail címen;
b) a településkép-védelmi szakmai konzultációval kapcsolatos kérdésekben a Hivatal Főépítészi 

Osztályán a +36 1 4338 368-as telefonszámon vagy a HegedusViktoria@kobanya.hu e-mail címen;
c) a pályázati dokumentációval kapcsolatos kérdésekben a Hivatal Jegyzői Főosztály Jogi 

Osztályán a +36 1 4338 143-as és a +36 1 4338 165-ös telefonszámokon vagy a 
GallGizella@kobanya.hu és a VargaNoemi@kobanya.hu e-mail címeken.

A pályázati felhívás és annak mellékletei letölthetők a www.kobanya.hu honlapról.

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

PÁLYÁZATI
FELHÍVÁS

ZÖLD
Rajtad múlik!

PÁLYÁZATI
FELHÍVÁS

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

A Kőbányai Önkormányzat pályázatot hirdet a lakóközösségek 
lakóépületek fejlesztését célzó beruházásainak támogatására a kerületi 
társasházak és lakásszövetkezetek részére, lakóépületek műszaki 
fejlesztésének, felújításának, állagmegóvásának, energiahatékonysága
és megújulóenergia-felhasználása növelésének, illetve városképi 
megjelenése javításának érdekében.  

A PÁLYÁZATOK BENYÚJTÁSÁNAK HATÁRIDEJE:

2024. JÚNIUS 27. 12.00 ÓRA.
A pályázattal kapcsolatban további információ az alábbiak szerint kérhető:
a) műszaki kérdésekben: a 06 1 4338 257-es telefonszámon vagy a JeneiTibor@kobanya.hu 

e-mail címen,
b) a településkép-védelmi szakmai konzultációval kapcsolatos kérdésekben: a Főépítészi 

Osztályon a +36 1 4338 368-as telefonszámon, vagy a HegedusViktoria@kobanya.hu e-mail 
címen,

c) a pályázati dokumentációval kapcsolatos kérdésekben a +36 1 4338 143-as telefonszámon 
vagy a GallGizella@kobanya.hu és VargaNoemi@kobanya.hu e-mail címeken.

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere 

PÁLYÁZATI
FELHÍVÁS

ZÖLD
Rajtad múlik!

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

PÁLYÁZATI
FELHÍVÁS
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Az intézmény szakmai megnyi-
tóján még mindennek olyan új, 
friss festékszaga volt. A belső-
építészek szép munkát végeztek, 
modern és praktikus lett a szo-
bák elrendezése, mutatós a köve-
zet és a parketta. Az egykori több-
lakásos ház teljesen átalakult és 
újjászületett a Gergely utcában. 
A Várva Várt Alapítvány anya-
otthonában április 9-én még nem 
voltak bútorok, de a hónap végére 
azok is megjönnek a fürdőszobás 
apartmanokba. Egyszerre hat 
krízisben lévő kismama töltheti 
majd itt a várandósság hónapjait 
és a csecsemő megszületése utá-
ni fél évet.

Az  átadóünnepségen a szak-
emberek és a meghívott vendé-
gek előtt Petrőcz Júlia szakmai 
vezető először az alapítvány te-
vékenységéről beszélt. 2010-ben 
alakultak meg egy baráti társa-
ságból, azzal a küldetéssel, hogy 
a megfogant magzatokat segít-
sék megszületni, majd utána 
szerető családban felnevelődni. 
Több ezer édesanyának segítet-

tek azóta adományokkal és ta-
nácsadással. Minden megyében 
jelen vannak, irodáik védőnők-
kel, családvédelmi szolgálatok-
kal, szociális munkásokkal dol-
goznak együtt.

A Pécs melletti Nagydobszán 
már négy esztendeje létezik egy 
hasonló ház. Amikor egy fiatal a 
korai terhességével magára ma-
rad, és még gondolkozik azon, 
hogy megtartsa-e a babát vagy 
sem, az alapítvány mentorai el-
mondják neki a lehetőségeket, az 
előnyöket és a hátrányokat. Nagy 
öröm számukra, ha a válaszútra 
kerülő végül megtartja a babát, és 
végig tudják kísérni a terhessége 
alatt, egészen a szülésig.

De senki se gondolja, hogy a 
budapesti anyaotthon egyfaj-
ta hotel lesz. Olyan egyedülál-
ló, krízishelyzetben lévő lányo-
kat várnak ide, akiknek a sze-
mélyisége stabil, van jövőké-
pük, és megvan bennük a ké-
pesség, akarat és elszánás arra, 
hogy rendezzék az életüket. Er-
ről már Lukács József, az alapít-
vány elnöke beszélt, miközben 
körbejártuk az épületet. A fiatal 
anyák itt egyfajta sorsközösség-
ben fognak élni, maguk takarí-
tanak és főznek, ellátják magu-
kat. A kertet is ők fogják művel-
ni, jól jön majd a konyhában a 
friss zöldség. Minimális albérle-
ti díjat kell ugyan fizetni, de ezt a 

végén, egy összegben, visszaad-
ja az alapítvány. Ezzel is ösztön-
zik őket. A Várva Várt mentorai 
ugyanakkor megtanítják a fia-
tal anyákat arra is, hogyan kell 
a szociális ellátás rendszeré-
ben eligazodni, hogyan kaphat-
nak segélyt, később munkát, mi-
képpen helyezhetik el a bölcső-
dében a kisgyereket. Emellett 
a beszélgetős alkalmakkor fel-
dolgozzák az életutakat is, ta-
nulságokat keresve: hol bicsak-
lott meg a sorsuk, hogyan lehet 
okulni mindebből.

Az épületet amúgy a Molnár 
Beton cég tulajdonosa, Molnár 
György vásárolta és építette újjá, 
több száz millió forintot áldoz-
va rá. A vállalkozó anyukája egy-
koron fogyatékos gyerekekkel 
dolgozott a Pető Intézetben, in-
nen jött a szociális érzékenység. 
A Várva Várt Alapítvány Anya-
otthonába heteken belül beköl-
töznek az első lakók, és néhány 
hónap elteltével már biztosan 
gyerekektől lesz hangos a ház.

„Géza, tegnap is elmondtuk, 
hogy ne veszélyeztesse a saját 
testi épségét, de másokét se.” 
Gézát, akinek a valóságban más 
a neve, régi „ügyfélként” figyel-
meztették a Bihari utca és a Kő-
bányai út kereszteződésében 
a rendőrök és a velük közösen 
járőröző közterület-felügyelők. 
A férfi rendszeresen itt kéreget 
a piros lámpánál várakozó sofő-
röktől, előző nap egy civil rend-
őrautóhoz is odament. A szemé-
lyes adatait diktálnia sem kel-
lett, a közterület-felügyelők fej-
ből fújják már.

A férfi ugyanitt szabályosan is 
szerezhetne pénzt, annyit kelle-
ne csak tennie, hogy bemegy né-
hány példány Fedél Nélkülért a 
Menhely Alapítványhoz a VII. 
kerületbe, ahol kap egy fényké-
pes kitűzőt konkrét közterület-
re szóló „engedéllyel”, és már-
is árulhatná a lapot. Persze nem 
az autók között tántorogva, ha-
nem a járdán várakozva. Mi-
helyst a lámpa pirosra vált, oda-
léphetne az autósokhoz, a piros-
sárga „kombónál” pedig vissza-
térne „állomáshelyére”. Ez így 
már nem minősülne koldulás-

nak. Ő az igazoltatáskor éppen 
nem fogyasztott alkoholt közte-
rületen, így ezt a szabálysértést 
megúszta. Nem úgy, mint az a 
négy ember, aki a Liget téri busz-
megálló környékén borozott. Mi-
vel a fő szabály szerint Kőbánya 
közterületein tilos alkoholt fo-
gyasztani, mindannyian kaptak 
egy-egy sárga csekket.

A Liget térről a kerület túlsó 
felére, az Örs vezér terére men-
tünk át. Közeledett a húsvét, 
ezért volt rá esély, hogy az alul-
járóban seftelők lesznek, talál-
koztunk is olyan nőkkel, akik 

az indokolhatónál jóval több 
bontatlan parfümöt tartottak 
a táskájukban. Nem is vitatták, 
hogy illatszereket árusítanak, 
de mint mondták, nem közte-
rületen üzletelnek, hanem a 
Bosnyák téri piacon. És ezt az 
egyenruhások ezúttal kényte-
lenek voltak nekik elhinni, hi-

szen nem érték őket tetten, és 
a térfigyelő kamerák sem rög-
zítettek engedély nélküli áru-
sítást. A kőbányai rendőrök és 
közterület-felügyelők rendsze-
resen tartanak hasonló ellen-
őrzéseket a kerület közbizton-
ságának fenntartása, javítása 
érdekében.   

Biztonságos 
hétköznapok 

Tóölelés és környezetvédelmi játszóház a víz világnapján

Szaladt a kis golyó a műanyag 
gégecsőben a kék papírma-
sé felhőből a talapzatra festett 
folyó felé. Onnan a sárga söré-
nyű napocska emelte fel ismét, 
páraként az égre. Eső, szivár-
gás, párolgás: így mutatta be a 
víz körforgását a gyerekeknek egy ins-
talláció a kőbányai tengerszem part-
ján. Mellette egy hulladékkal teleszórt 
tábláról kellett kihorgászni a különbö-
ző tárgyakat, majd eldönteni, hogy a fé-
met, a műanyagot vagy az üveget gyűjtő 
ládába kerüljenek. A következő állomá-
son pedig azt találgatták, hogy mennyi 
idő alatt bomlik le a kidobott szemét, és 
bizony nagyon kevesen tippelték meg jól 
ezt a totót. Ugyanis míg egy papírtáska 
egy hónapig bírja a földben, addig a mű-

anyagból készült társa akár ezer évig is 
ép marad.

Hagyomány immár, hogy a víz világ-
napján a Mély-tó körüli kézfogásra hív-
ja polgárait a Kőbányai Önkormányzat, 
és az eseményt a parton a környezetvé-
delemhez kötődő sokféle játékos feladat 
színesíti. A tóölelésre készült kis zászló-
kat maga a polgármester, D. Kovács Ró-
bert Antal osztogatta, aki arra figyel-
meztetett, hogy lokálisan kell cseleked-
ni ahhoz, hogy a világnak jobb legyen. 

Sokszor nem tudunk mit kezdeni a 
hirtelen lezúduló csapadékkal, az-
tán jönnek az aszályos időszakok, és 
rimánkodni kell az esőért. Meg kell 
tanulnunk jól bánni az ivóvízzel, ta-

karékoskodni vele, hiszen nem végtele-
nül rendelkezésre álló erőforrás.

És hogy az önkormányzat nemcsak 
„vizet prédikál”, hanem tesz is az ügy ér-
dekében, arra kiváló példa az esőgyűjtő 
tartály program. A víz világnapján is át-
vehették a regisztrált jelentkezők a mű-
anyag dézsákat és a hozzá tartozó szerel-
vényeket a szivattyúház melletti parko-
lóban. Köztük egy fiatal házaspár, Viktó-
ria és Bence is, akik négyéves kisfiúkkal, 
Benivel három éve költöztek Hársleve-
lű utcai házukba. Az ott talált vízgyűjtő 
hordóknak eddig is hasznát vették, a ma-
gaságyást például kizárólag onnan öntö-
zik, biztosítva ezzel a teljes paprika- és 
paradicsommennyiséget az évre. Az új, 
zárt edénytől azt remélik, hogy a szú-
nyogok végre nem vernek benne tanyát. 
Bence szerint a takarékosság és a kör-
nyezetvédelmi szemlélet láncot alkot. 
Ők például szelektíven gyűjtik a szeme-
tet, komposztálnak, elviszik a használt 
elemet. A vizet sem hordják műanyag 
f lakonokban haza, hanem tisztítják a 
csapvizet és szódagépet használnak.

A takarékoskodásra a szabadtéri ját-
szóház egyik, lakásokat bemutató ma-
kettje is adott még ötleteket. A pöttöm-
nyi „nappalihoz” tartozó felirat arra 
biztatott, hogy ne háttértévézzünk, és 
tisztítsuk le időnként az energiatakaré-
kosra cserélt izzókat. A fürdőszobama-
kett a zuhanyt javasolta a kád helyett, 
és hozzá takarékos osztófejet, amelyet 
a szappanozás idején célszerű elzár-
ni. A kétéves Erik apukájával, Albert-
tel futotta végig szemmel a helyisége-
ket. A család nemrég költözött új lakás-
ba, amelyben hőszivattyúval fűtenek és 
melegítik a vizet, indukciós tűzhelyen 
főznek, és minden villanykörte a leg-
modernebb. Szelektíven gyűjtenek hul-
ladékot, takarékosan fogyasztanak. Al-
berték tehát a korszerű példa, akik ki-
csiben megteszik, amit lehet. A család-
fő ugyanakkor megjegyezte, hogy azért 
a „nagyoknak” is lenne még mit tanulni. 
Hiába készül ugyanis papírból a szívó-
szál, ha műanyag csomagolásban árul-
ják, és az sem környezetvédő dolog, ha 
cseppfolyósítva, tengerjáró hajókon ér-
kezik a földgáz. A fejlődésben tehát van-
nak vargabetűk, de a vége csak egy le-
het: a természetet óvni kell. Nem köz-
hely ez, hanem egyre inkább húsba vágó 
kötelesség.

Az ének mindenkié

Nyolcadik alkalommal találkoztak a 
kőbányai kórusok a kőbányai refor-
mátus templomban. Idén öt együttes, 
a Harmat iskola gyerekkórusa, a Szent 
Kinga Vegyeskar, a Sztárai Mihály Re-
formátus Énekkar, a Pataky Nőikar, 
valamint a Szent László-templom kó-
rusa lépett fel az Ihász utcai templom-
ban. A zenei délutánt dr. Mátrai Gábor, 
a Kőbányai Önkormányzat Közművelő-
dési Bizottságának elnöke nyitotta meg, 

zárásként pedig valamennyi résztvevő 
együtt adta elő a Serkenj fel, kegyes nép 
kezdetű kánont. Az „összevont kórust” 
Fazekas Ágnes, a Pataky Nőikar veze-
tője dirigálta. A kőbányai kórustalálko-
zók ötletgazdája és szervezője Szilágyi-
Sándor Gabriella, a Kőbányai Reformá-
tus Gyülekezet lelkésze. 

A rendezvény idén már tizenegy esz-
tendős, a járvány éveinek kihagyása 
után tavaly folytatódott újra. 

Várva várt 
segítség

Anyaotthon nyílik egyedülálló kismamáknakAnyaotthon nyílik egyedülálló kismamáknak

Cseppenként a jóból
Rendőrök és közterület-felügyelők razziáztak a kerület forgalmas pontjain Rendőrök és közterület-felügyelők razziáztak a kerület forgalmas pontjain 

Versplakátokkal tisztelgett 
Kőbánya a költészet napja 
előtt idén. A Kőrösi Kulturális 
Központ három városközpon-
ti buszmegállóba helyezett ki 
versplakátokat, amelyeket a 
Szent László Gimnázium di-
ákjai illusztráltak és egészí-
tettek ki gondolataikkal. 

Rendhagyó 
költészet
napi tárlat

HIRDETÉS

www.kobanya.hu
fb.com/KobanyaiOnkormanyzat

Ujjé, 
Vásári Bábjátékos Fesztivál és Kőbányai 

Gyermeknap a Népligetben

Május 25-26. 10:00-21:00
Népliget, Mutatványos tér

Az ország legjobb vásári bábjátékosai a Népligetben.
Az előadásokat kísérőprogramok színesítik.

Támogatók: Pro Cultura Urbis Közalapítvány, Kőbányai Önkormányzat,
Kőrösi Kulturális Központ, Budapest150

   

A projekt a Budapest 150 emlékév részeként,
a Pro Cultura Urbis Közalapítvány anyagi támogatásával valósul meg.

a ligetben
nagyszerű!

Részletes program: www.korosi.org
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Európa egyik 
legjobb 
közlekedési 
múzeuma 
formálódik 
az „Északiban”

A fejlesztéssel a Törekvés Művelődési Központ is megújul

A 2024-es 
időszaki kiállítás 
neve: Energiamix
Zéró kibocsátású bringák után 
karbonlábnyomok. A múzeum 
idei időszaki kiállítása a tech-
nológiai (ipari) forradalom kez-
detétől mutatja be a tömegessé 
vált közlekedés gazdasági, szo-
ciológiai és környezeti hatása-
it. Ez a 200-250 év vezetett el 
a gőzmozdonytól a szénhidro-
gént használó járművön és a 

villanyautóig, a hidrogénhajtá-
sig és az energiatárolás kihívá-
saihoz. Az Energiamix munka-
címet viselő időszaki tárlatot -- 
a 2023-as kerékpár-történeti 
kiállításhoz képest -- négyszer 
akkora területen, 6000 m2-en, 
nagyjárművek bemutatásával 
rendezi meg a Magyar Műszaki 
és Közlekedési Múzeum idén.

„Projektnyelven” 99%-os a ter-
vezés készültségi szintje. Ma-
gyarul ezt úgy mondjuk, hogy a 
beruházás előkészítése az utol-
só fázishoz ért, a szakemberek 
azt ellenőrzik, hogy az amerikai 
tervezőiroda vezetésével készí-
tett tervek mindenben megfe-
lelnek-e az európai, illetve a ma-
gyar előírásoknak. Interjú Sch-
neller Domonkossal, a Magyar 
Műszaki és Közlekedési Múze-
um főigazgatójával.

– A tervpályázatban feltéte-
les elemek is szerepeltek. Vé-
gül mit tartalmaz a tervcso-
mag? 

– Minden kész van a Népli-
getet és a múzeumot összekötő 
gyalogosfolyosó kivételével, ab-
ban egyelőre nem sikerült meg-
állapodnunk az egyik ingatlan-
tulajdonossal. 

Megvagyunk a Dízelcsarnok 
átalakításával, a hozzá kapcso-
lódó, 21. századi színvonalú ki-
állítótérrel, a közel 8 hektáros 
tematikus parkkal és a kultu-
rális negyed „kapujával”, a Tö-
rekvéssel is. 

– Milyen lesz az ország egyik 
első művelődési háza a felújí-
tás után?

– Külső megjelenésének mi-
nőségében olyan, mint a Ludovi-
ka. A Törekvéssel kapcsolatban 
alapvetően a műemléki helyre-
állítás a feladatunk, de nyilván 
úgy, hogy közben a házat integ-
ráljuk a múzeumba.

– Mi várja a látogatót a mú-
zeum intézményi struktúrájá-
ban?

– Élmények sora, egy olyan 
interaktív, közérthető nyelve-
zetű kiállítás, amely megjele-
níti a hazai közlekedés elmúlt 
200 évének történetét a jelen 
korig bezárólag. Így azt is szem-
léltetjük, hogy milyen volt 100 
éve tankolni vagy jegyet váltani 
egy indóházban. Lesznek per-
sze „megsimogatható” mozdo-
nyok, Ikarus buszok, automobi-
lok, motorkerékpárok, biciklik 
és sztorik a „világra szóló” ma-
gyarokról, akik a globális közle-
kedést is formálták.  

– Mi a „nagykép”, és ki fordít-
ja azt le a közönség nyelvére?

– Egy mondatban a „nagykép”, 
azaz a koncepció az, hogy mi-
ként győztük le mi, magyarok a 
távolságot. A reformkortól indu-
lunk, folytatjuk a dualizmus idő-
szakával és Baross Gábor „vas-
miniszterrel”, majd jön a belső 
égésű motorok korszaka, amely-
ben tömegek győzhették le egyé-
nileg is a távolságot, végül kite-
kintünk a jövő lehetséges fej-
lődési irányaira. A koncepció a 
miénk, a narratívát, a kiállítás 
szöveges tartalmát pedig velünk 
együttműködve írja egy nemzet-
közi hírű iroda csapata.

– Jól értjük, hogy a közpon-
ti múzeumban a földi közleke-
dés került fókuszba?

– A hajózás és a repülés hazai 
történetének állandó kiállítá-
sait vidéki nagyvárosokba vin-
nénk. Esztergom, Győr, Kecske-
mét, Debrecen, nem sorolom to-
vább a járműipari központokat. 
Ma már nekünk is megvannak 
az adottságaink ahhoz, hogy a 
hasonló népességű Csehország 
mintájára tematikus múzeum-
hálózatot építsünk ki.

– Mennyire lesz „csajos” az 
állandó kiállítás? 

– Az egyéni közlekedés eman-
cipál is, az időszaki kiállítá-
sunk tapasztalatai és a múze-
um tematikájának meghatáro-
zásához végzett közvélemény-
kutatások sem mutatnak érde-
mi különbséget e téren nők és 
férfiak között.

– A közlekedés alapkérdé-
sévé vált a fenntarthatóság. 
Hasznosít-e megújuló energi-
át a múzeum?

– Az energiaválság egyértel-
művé tette a fenntarthatóság 
jelentőségét a létesítmény üze-
meltetésében. Ezért a terve-
zett napelem-kapacitást növel-
tük.  Az eredeti elképzelés sze-
rint távhőt használnánk, de na-
gyon szeretném, ha végül – épp 
a fenntarthatóság miatt – a geo-
termikus energia lenne a megol-
dás. Emlékszem, az energiavál-
ság idején jó példaként szerepelt 
a sajtóban a BVSC, amely ter-
málvízzel váltotta ki a gázt. Ezt a 
lehetőséget mi is vizsgáljuk, ám 
ehhez próbafúrások kellenek. 
Hasonló munkálatokat koráb-
ban végeztek már a környéken, 
ezek eredményei számunkra is 
reménykeltők. Az előzetes szá-
mítások alapján a gépészeti át-
tervezés pluszköltségét néhány 
év alatt visszahozná a rezsi.

– A kivitelezésre is készült 
költségszámítás?

– Elüthetném azzal a kér-
dést, hogy a múzeumot fenn-
tartó Építési és Közlekedési 
Minisztérium lesz a beruházó, 
de nem teszem. Konkrétumot 
nem mondok, egyrészt nem sze-
rencsés előre beárazni a projek-
tet, másrészt a végösszeget úgy-
is a piac határozza meg a kivite-
lezési tender során. Ez egy álla-
mi nagyberuházás, amelynek 
költségei a hasonló fejlesztések 
költségeihez mérhetők.

– Szakaszolható az építke-
zés?

– Igen, ami a finanszírozást is 
szakaszolhatóvá teszi. 

– A kivitelezés mennyi idő 
alatt készül el?  

– A munkaterület átadásától 
a nyitásig 3,5-4 év.

– A beszélgetés elején a 
kulturális negyed kifejezést 
használta. Miért? 

– Azért, mert tavasztól őszig, 
a mikor a Dízelcsa rnokba n 
megtekinthetők az időszaki ki-
állításaink, már most is kultu-
rális negyedet alkot a múzeum 
és az Opera Eiffel Műhelyháza. 
Ez az attrakció válik „négy év-
szakossá” az állandó kiállítá-
sunk megnyitása után. Ez volt 
az eredeti koncepció: olyan új 
funkciót adni egy revitalizált 
rozsdaövezetnek, amely egész 
napos interaktív élményt és tu-
dásközvetítést kínál fővárosi-
aknak és vidékieknek egyaránt.

Tudás, 
ami életet 
menthet

Az újraélesztés technikáját tanulták a Kőrösi munkatársaiAz újraélesztés technikáját tanulták a Kőrösi munkatársai

24-25 ezer ember hal bele a hir-
telen szívhalálba Magyarorszá-
gon évente. A szakemberek sze-
rint lehetne segíteni, de sokszor 
a beteg közelében lévők felké-
születlenségük és félelmeik mi-
att nem lépnek közbe, nem kez-
dik meg az újraélesztést, ami-
vel a mentők kiérkezéséig biz-
tosíthatnák az életben mara-
dást. Az eseteknek csupán a 40 
százalékában végeznek a szem-
tanúk reanimációt, ami jelentő-
sen növelhetné a keringésmeg-
állás jelenlegi 5-10 százalékos 
túlélési esélyét. 

Pedig a lépések meg tanu-
lása nem egy ördöngősség, és 
nincsenek fizikai korlátai sem. 
Mindössze jó helyzetfelismerés 
és néhány jól elvégzett, begya-
korolt mozdulat kell hozzá. Ezt 
mutatta az a képzés is, amelyet 
a Budapesti Bajcsy-Zsilinszky 
Kórház szakemberei tartottak 
a Kőrösi Kulturális Központ-
ban az intézmény munkatársai 
számára. 

„ A  Kőbányai Ön-
kormányzat felkéré-
sére és szervezésé-
ben jött létre ez az 
alapszintű, elméle-
ti és gyakorlati újra-
élesztő ta nfolya m. 
Nagyon örülök neki, 
fontosna k ta r tom, 
hogy ez megvalósult, 
és bízom benne, hogy 
ez egy rendezvényso-
rozat első eseménye” 
– mondta dr. Óváry 
Csaba főigazgató. Az a 
terv, hogy több önkormányza-
ti intézményben, szervezetnél 
tartanak hasonlót, így a dolgo-
zók azonnal tudnak cseleked-
ni, ha egy életet veszélyeztető 
rosszulléttel, keringésleállás-
sal szembesülnek a hétközna-
pokon. „El tudják kezdeni azt a 
mentési munkálatot, amit a ne-
gyedórán, 20 percen belül kiér-
kező mentős bajtársak folytat-
ni tudnak. És ez fontos, mert 
ha egy ilyen életet veszélyezte-

tő rosszullét esetén nincs a kö-
zelben valaki, aki a reanimáci-
ót meg tudja kezdeni, akkor saj-
nos sokszor már a legfelkészül-
tebb mentők sem tudnak segí-
teni” – teszi hozzá a szakem-
ber. A kórház aneszteziológiai 
és intenzív terápiás osztályá-
nak munkatársai által tartott 
alapszintű tanfolyam ahhoz is 
hozzájárul, hogy az intézmé-
nyek dolgozói merjék elkezde-
ni a mellkaskompressziót, le-

gyen meg a kellő magabiztos-
ságuk hozzá. 

„A  Kőrösi Kulturális Köz-
pont és intézményei évente szá-
mos olyan rendezvényt szervez-
nek, ahova százak vagy akár ez-
rek látogatnak el. Fontosnak 
tartjuk, hogy ezeken a rendez-
vényeken mindig legyen egy 
olyan munkatársunk, aki az új-
raélesztés gyakorlatát ismeri és 
el tudja kezdeni, ha szükség van 
rá” – mondta Győrffy László. 

A  Kőrösi Kulturá-
lis Központ ügyve-
zetője hangsúlyoz-
ta, a beosztások el-
készítésénél is oda-
figyelnek arra, hogy 
mindig legyen olyan 
kolléga, aki azonnal 
közbe tud lépni. 

F o n t o s  t u d -
ni, hogy a hirtelen 
szívhalál, a kerin-

gés leállása ugyanúgy érinthe-
ti a fiatal, egészséges szerveze-
tet, mint az idős vagy beteg em-
bert, bekövetkezhet az utcán, 
munkahelyen vagy akár otthon 
is. A keringésmegállás oka leg-
gyakrabban a szívben hirtelen 
fellépő ritmuszavar, orvosi ne-
vén kamrafibrilláció. Az orvosi 
tanács pedig az, ha ilyet észle-
lünk, várakozás nélkül értesít-
sük a mentőket és kezdjük meg 
az újraélesztést.  

2 az 1-ben megoldás a terápiában

A hétköznapokban „kettő az egyben” ter-
mékként ismerjük azokat a készítménye-
ket, amelyeket hasonló elv alapján gyár-
tanak, mint az Egis két díjazott gyógy-
szerét. Mindkettő úgynevezett fix dózi-
sú kombinációs orvosság, ami azt jelen-
ti, hogy a kutatók különféle gyógyszerek 
hatóanyagait kombinálták bennük. Vagy-
is a továbbiakban a betegeknek az érel-
meszesedés kockázatainak csökkentésé-
re az eddigi kettő helyett elég egy gyógy-
szert szedniük.

Az innovációs folyamat során a gyógy-
szergyár szakembereinek az egyik fő kihí-
vást az jelentette, miként tudják a két kü-
lönböző, eltérő tulajdonságú hatóanyagot 
egy kapszulába zárni. A fejlesztés során 
ezért minimálisra csökkentették azt a fe-

lületet, amelyen a felhasznált két-két ha-
tóanyag egymással érintkezve reakcióba 
léphet a kapszulán belül. Így a hatóanya-
gok a lehető legkevésbé befolyásolják egy-
más hasznosulását. Másként fogalmazva: 
ezzel a megoldással sikerült elérni, hogy a 
kombinációs készítmények hatásossága a 
lehető legjobb legyen.

„Az  Egis számára külön büszkeség, 
hogy a szóban forgó hatóanyagok egyi-
ke, a magas koleszterinszint kezelésé-
re is használt rosuvastatin a gyógyszer-
gyár saját generikus fejlesztésének ered-
ménye, és ma is nálunk készül” – hangsú-
lyozta Poroszlai Csaba vezérigazgató, aki 
húsvét előtt vette át az Innovációs Nagy-
díjat a Parlamentben az Országgyűlés, il-
letve a kormány képviselőitől. 

Innovációs Nagydíj 
Egis-gyógyszereknek  

HIRDETÉS

Fotó: MTI – Purger Tamás

Restaurálásra szállították el a Zugligeti 1000-es 
és az UV típusú villamost az Északi Járműjavító-
ból. 700 napig tart a teljes körű felújításuk. A két 
muzeális jármű az elmúlt két évben került a Ma-
gyar Műszaki és Közlekedési Múzeum gyűjte-
ményébe. Az „ezres” esetében az acélváz, az UV 
típusnál a vázszerkezet bontása és renoválása 
után kezdődik a kocsiszekrények külső burkola-
tának restaurálása és a villamosok tetőszerkeze-
tének javítása. Ezt követi az utastér, majd a veze-
tőállások és az elektromos rendszer helyreállítá-
sa. A restaurálás után mindkét műtárgy szobor-
járműként szolgál majd a múzeum új állandó ki-
állításában.

Az „ezresek” a Budapesti Közúti Vaspálya Tár-
saság legnehezebb  járművei voltak. Az ikonikus 
villamosokból összesen 80 darab készült a Kis-
tarcsai Gép- és Vasútfelszerelési Gyár, illetve a 
Ganz üzemeiben 1911 és 1912 között. Budapest 
legforgalmasabb villamosvonalain közlekedtek 
73 éven keresztül. Az UV típusú villamos első 
szerelvénye 1956-ban mutatkozott be a budapes-

ti 2-es vonalon. 375 darab készült belőle, ezzel a 
legnagyobb darabszámban gyártott magyar vil-
lamostípus lett. 

Restaurálják 
az „ezrest”

Fotó: Közlekedési Múzeum
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www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

A Kobányai Önkormányzat
Tablószépségversenyt hirdet általános-

és középiskolák részére.
Küldjetek egy jó minőségű fotót a tablótokról a jatek@kobanya.hu e-mail címre!

A képeket feltöltjük az Önkormányzat Facebook-oldalára,  ott lehet rájuk szavazni. 
A legtöbb szavazatot kapott osztályokat értékes díjakkal jutalmazzuk.

Fodíj: Falmászó program az egész
osztálynak a MAG 47. mászóközpontban.

Beküldési határidő:

2024. MÁJUS 25.

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere 

Tabló-
szépségverseny

2 0 2 4

Amikor a sörgyári sportte-
lep területén az új tulajdo-
nosok egy épület alapozásá-
hoz kezdtek, a markoló hir-
telen gödörbe borult. Egy 
harminc méter mély régi 
kút nyelte el a munkagépet. 
Be is lehetett volna temetni, 
és folytatni az ásást. Ehe-
lyett átírták a terveket, és 
ezúttal nemcsak a műsza-
ki tartalom lett más. Ma a 
csupa acél és üveg Lechner 
Rendezvényközpont maga-
sodik itt, ahol azonban min-
den a tégláról, no meg azért a sörről is 

szól. A kút most szépen kitisztítva a csar-
nok padlóján át, egy üveglapon keresztül 
látható, egy szinttel lejjebb pedig egy cí-
meres téglákkal kirakott pince hívogat. 
A falon régi fényképek, a párkányon téglák 
és a róluk szóló leírások, a sarokban pe-
dig a híres építész Lechner Ödön portré-
ja. „Fent” pedig egy igazi rendezvényköz-
pont, ahol hivatalos esküvőt is lehet tarta-
ni, egy vendéglátó egység és egy látvány-
sörfőzde működik, ahol 110 fajtát gyárta-
nak a folyékony malátából.

A  markológép balesetének története 
csak a felvezető volt a Lechner Téglagyár 
és a család történetét bemutató közösségi 
sétán. Az időben jelentkezők április 5-én 
gyülekeztek a Maglódi úti központ előtt. 
A  Helytörténeti Gyűjteménnyel közö-
sen szervezett eseményre napok alatt el-
fogytak az interneten foglalható helyek. 
Győrffy László, a Kőrösi ügyvezetője nem 
jött üres kézzel, több nagy méretű képet 
hozott Kőbányáról. Például Európa első 
függővasútjának fényképét, amelynek 
megállója éppen itt volt a ház előtt. Ezek 
ékesítik majd a rendezvénytér falait, ahol 
már most is jócskán vannak emlékek.

A házigazda, Szemán Tibor igazgató el-
mondta, hogy amikor a cégük a 2000-es 
években ide, a volt téglagyár területére 
megérkezett, nem is sejtették, milyen gaz-
dag ipartörténeti örökségbe léptek. A tu-
dás fokozatosan gyarapodott, ma már a 
cégér része a Lechner-örökség. Szemán 
Tibor büszkén mutatta az egykori nyá-
ri villa pincéjét, amit szintén felújítot-
tak, és nagy lelkesedéssel mesélt a múlt-
ról. A Lechner család Buda ostroma után 
került az országba, és mindig is építőipar-
ral foglalkoztak, akár mint pallérok, akár 
mint tervezők. Pestre, pontosabban Rá-
kos-dűlőre egy házasság nyomán jött idő-
sebb Lecher Nepomuk János. 1815-ben 
téglavetőt és égetőt alapított, amely az-
után virágzott fel, hogy a nagy árvíz levo-
nultával már nem engedték Pesten, hogy 
vályogból építkezzenek. Lechner János 
még a Szépítő Bizottmányban is helyet 

kapott, talán éppen ebben a pincében bo-
rozgatva vitatták meg József nádorral a 
teendőket.

A család- és cégtörténet további része 
a téglák pecsétjéből jól nyomon követhe-
tő. Erről már Szentimrei Tibor, a kerüle-
ti téglagyártás históriájának kutatója be-
szélt. Megmutatta az első, LC jelzetű fala-
zóanyagokat is, melyek éppen abból a bi-
zonyos kútból kerültek elő. 1845-től, a fia-
talabb János már L.J. jelet használt, az ő 
halála után pedig az L.J.U. vagyis a Lech-
ner János utódai a szignó. Mellettük kü-
lönböző számok és rovátkák, amelyek a 
téglavető személyére utaltak, ezzel meg-
könnyítve az elszámolást.

Apropó, utódok. A  család legismer-
tebb tagja kétségkívül az építész Lechner 
Ödön, aki a fénykorban töltötte itt a nya-
rakat testvéreivel a téglagyár melletti vil-
lában. A szecessziós építészet hazai apos-
tola nem véletlenül segítette az égetett 
cserép diadalát. Minden épületében köz-
ponti szereplő és esztétikai értéket is hor-
doz. A Szent László-templom idomtéglája, 
amiből a gyűjteményben is látható egy da-
rab, például ezüstösen pompázik és rom-
buszmintázattal töri meg a fényt. A gyá-
rat végül eladták a testvérek, majd 1917-
ben zárt be végleg.

A történeti séta ezután a villa köré ter-
vezett egykori angolparkban folytatódott. 
Ennek éke egy három fajtából összeoltott 
platán, az 1880-es évekből. A Margit-szi-
geten látni még ilyet. Lejjebb az egykori 
bányagödör helyén focipálya és egy kis tó 
található, a Nagy Sportágválasztó idején 
van itt a legnagyobb nyüzsgés. Szemán Ti-
bor levezette a látogatókat a több emelet 
mély katlanban kezdődő pincerendszer-
hez is. A hűvösben botorkálva még látha-
tók a régi betonkádak, ahol tojásokat tar-
tottak frissen a régiek, mészlében úsztat-
va. Most hegyi biciklisták edzenek a fo-
lyosókon, az alsóbb, vízbe merült része-
ken pedig búvárok gyakorolnak. Építke-
zés kezdődik itt is hamarosan, felújítják a 
katlant, illetve a pincét, és kulturális cél-
ra fogják hasznosítani.

Hogy miként kerül a világ legnagyobb 
folyója és az Óhegy park egy lapra? 
Nos, mindössze egy szám a közös ne-
vező: 6850. Ennyi kilométer az óri-
ásfolyam hossza és ennyit futott le a 
945 rajtszámot viselő induló április 
második szombatján, az óhegyi re-
kortánpályán. Ezzel jócskán megdőlt 
az öt évvel ezelőtti csúcs: 400-zal töb-
ben, 1400 kilométerrel többet teljesí-
tettek a kőbányaiak most, mint akkor.

A  szabály az elmúlt nyolc évben 
nem változott. A rajtszámokba egy 
chipet rejtettek, a célnál pedig egy 
műszer méri, hogy ki hány kört tett 
meg pontosan két óra alatt. A futókör 
hossza 1400 méter. De aki megret-
tenne attól, hogy két órán át kell fut-
ni, az jó, ha tudja, hogy sétálni is sza-
bad, ki is lehet szállni egy időre, és az-
tán visszalépve újrakezdeni. Nincsenek 
levegő után kapkodó, elgyötört arcok, 
nincsenek drámák. Inkább egy népün-
nepély képe a jellemző, örömteli együtt-
lét a mozgás jegyében.

A 10 órás kezdés előtt már tarka-barka 
volt az összkép. Speciális ruhában mele-
gítettek a profik, terelték a gyerekeket a 
családosok, az idősek még kortyoltak 
egyet a kulacsaikból, oldalt a kerekes-
székesek gyülekeztek. A White Shark 
korisait vagy a Törekvés vívóit a mezük-
ről lehetett felismerni, de itt voltak a ke-
rületi óvodák és iskolák közösségei is, a 
Bajcsy Kórház Stroke Betegszervezeté-
nek tagjai. A hangszóróból dübörgött a 
rockzene, a szpíker folyamatosan köz-
vetítette az eseményt, fokozta a hangu-
latot.

Az indulás előtt először a szervező, Po-
diart Egyesület képviselője, Stépán Zsolt 
kapta meg a mikrofont és emlékezett a 
kezdetekre. 2015-ben néhány tucat helyi 
futó találta ki az egészet. Gumiszalagot 
osztogattak, és az arra vetődőket pró-

bálták rábeszélni, hogy csatlakozzanak. 
Már elsőre is sikerült lefutni 1000 kilo-
métert. Később mögéjük állt a Kőbányai 
Önkormányzat, segítségükkel lett az 
egyik legnagyobb tavaszi sportesemény.

A rajtpisztoly ravaszát pontban 10 óra-
kor D. Kovács Róbert Antal polgármes-
ter húzta meg. Ki lendületből, ki porosz-
kálva, ki kerekesszékét tekerve kezdett 
„körözni”. Negyedtávon egy gyümöl-
csökkel és italokkal teli asztalnál lehe-
tett frissülni.

Lukácsné Scsibrán Anita nyolcéves 
kislányával, Mirával, már az első kör 
után tartott egy kis pihenőt. A Gyakor-
ló utcában laknak, és hat éve már vol-
tak egyszer itt. Akkor a csöppséggel 20 
perc volt egy kör, most már csak ennek a 
fele. Anita rendszeresen böngészi a nap-
tárban a hasonló alkalmakat, először 
persze, mint mondta, „majd meghalt”, 
de mindent meg lehet szokni. Amúgy a 
Mozdulj Kőbánya sorozat lelkes részt-
vevői. Szerinte az a jó ebben, hogy visz a 
tömeg. Megállni is ciki, míg ha egyedül 

fut az ember, hajlamos a lazsálásra. Fel-
készülés sem kell nagyon: a reggeli kávé 
még mehet, de a kakaós csigát inkább el 
kell rakni későbbre.

A mezőnnyel tartottak Kőbánya al-
polgármesterei, több képviselő, vala-
mint Tüttő Kata, Budapest főpolgármes-
ter-helyettese is. Élsportolók arca is fel-
feltűnt, Szekeres Pál egykori olimpiko-
né és paralimpikoné például, aki kere-
kesszékét hajtotta. De itt voltak a Kő-
bánya Sportolója díj új birtokosai, Pász-

tor Flóra és Dósa 
Dani, a Törekvés 
SE vívói is. Fló-
ra nem f utot ta 
végig a két órát, 
mint elmondta, 
három térdműtét 
után a futás most 
nem éppen a ked-
vence, de szere-
tett volna része-
se lenni az ese-
ménynek. Öröm-
mel szemlélte a 
csa ládokat és a 
sok kisgyereket. 
Szerinte a moz-
gásra és a sport-
ra is úgy lehet rá-
kapni, ha közös-

ségben kezdődik. Hiába nem szeret fut-
ni az illető, ha jön a barátja, akkor ő is 
benevez. Így lesz erő és lendület ahhoz, 
hogy elkezdje. 

Az idei OHP futás hangulata és telje-
sítménye egyaránt jelesre vizsgázott. 
A legjobb férfi és női futók, a legfiatalabb 
és legidősebb résztvevő, illetve a csalá-
di verseny győztese egy-egy kupával lett 
gazdagabb. A tombolán kisorsolt nyere-
mények is gazdára találtak. Jővőre, vele-
tek, ugyanitt!

Kevin rutinos ösztöndíjas, azóta pályá-
zik, hogy felső tagozatos lett, ennek pe-
dig négy éve, hiszen idén elballag a Har-
mat Általános Iskolából. Könyvelőnek, lo-
gisztikai szakembernek vagy informati-
kusnak tanulna tovább. Laura is reálpá-
lyán mozog a Szent László Gimnázium 
természettudományi képzésén. Ő „első 
fecske”, az önkormányzati finanszírozású 
ösztöndíjról a húgától értesült, aki szin-
tén a nyertesek közé tartozik. A „Kőbánya 
számít Rád” nevű program nemcsak arra 

motiválja a diákokat, hogy javítsanak ta-
nulmányi eredményükön, de arra is, hogy 
az elért eredményt megtartsák. Az általá-
nos iskolások havi ösztöndíja 7000, a kö-
zépiskolásoké pedig 12 000 forint. Az idei 
tanév második félévében 120-an pályáz-
tak, közülük 91-en nyertek, nekik egy-egy 
emléklappal gratulált az Újhegyi Közös-
ségi Házban Kőbánya polgármestere, az 
oktatásért felelős alpolgármester, vala-
mint az önkormányzat szakbizottságá-
nak elnöke. 

Gratuláció tanulmányi 
ösztöndíjasoknak 

2011 óta fut a „Kőbánya számít Rád” program

A Lechner család emlékezete

Mit nekünk 
az Amazonas!?

Új rekord született az Óhegy parki futáson

Téglára jegyzett 
történelem

HIRDETÉS HIRDETÉS
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Ki nem beszélt 
történelem

Szabó Simon kisfilmje a vészkorszakról a Helytörténeti Gyűjteményben

A kislány eteti a malacokat az előkertben, 
az apa krumplit pucol, a mama a konyhá-
ban gyúrja a tésztát. A kép idilli, mindösz-
sze a háttérben hallható lábdobogás zava-
ró. A kamera nyit, és kiderül minden: a ház 
előtt Dávid-csillagos tömeget hajtanak a 
csendőrök gyorsan a teherautók felé. Csak 
a kakastollasok vezényszavai hallatszanak: 
„mozgás és nem dumálsz!” A család kosár-
ba készít ennivalót, kannába ivóvizet, és 
az utcán vonulókhoz viszik. Azaz vinné. 
Az egyik csendőr ugyanis fellöki őket, a fia-
talasszony keze majdnem eltörik. Milyen 
magyar asszony maga? – hangzik el a kér-
dés. A film egyetlen mondata.

Szabó Simon színész-rendező tízper-
ces kisfilmjét, amely egyetlen, vágás nél-
küli képsor, a holokauszt 80. évfordulójá-
ra emlékező vetítésen láthatta a közönség 
a Helytörténeti Gyűjteményben. A házigaz-
da Verbai Lajos azzal vezette fel a beszél-
getést, hogy a helytörténet mindenki szá-
mára otthon kezdődik. Gyerekként hall-
gatjuk a nagymamát, a közeli s távoli csa-
ládtagokat, a szomszédokat. Kibontakozik 
egyfajta történetfüzér, az előző generációk 

hagyománya. Ezek 
sorában még most 
is szemérmes téma 
a holokauszt. Akár-
melyik oldalon is 
állt valaki, legtöbb-
ször a hallgatás fa-
la it hú z t a m a ga 
köré.

A  vendég Szabó 
Simon, a film ren-
dezője, a rról be-
szélt, hogy az alap-
történet nem fikció, 
hanem az ő nagy-
szüleinek a törté-
nete. A  családban 
sokáig nem jött elő, 
egyszer csak egy nap a nagymama mesél-
ni kezdett. A kis Simon azt sem tudta soká-
ig, hogy keresztény családként miért gyújt-
ják meg decemberben azt a „furcsa gyertya-
tartót”, a menorát a volt szomszéd, Hischler 
néni emlékére. Szabó Simon szerint a ma-
gyarok nem szeretnek hallani a vészkor-
szakról, a bűnöket nem szeretjük elfogad-

ni, máshol keresünk felelősöket. A fájdal-
mak most is abból adódnak, hogy nincs ki-
beszélve a magyar történelemnek ez az idő-
szaka. Nincs arról szó, hogy ki volt a tettes, 
mit tett a politika, mit tettek az egyházak. 
Az egyik vidéki iskolai vetítés alkalmával 
például a több száz tizenéves közül csak né-
gyen-öten hallottak a holokausztról.

Az érzékeny téma a közönség 
soraiban is érzelmeket és indu-
latokat váltott ki. Sorjáztak a ha-
sonló személyes családi törté-
netek. Az egyik néni apja példá-

ul vasutas volt Nyíregyházán, és puska-
tussal verték le a csendőrök, amikor segí-
teni próbált. Az már mai történet, hogy az 
addig „zsidózó” utódok megtalálják a szek-
rény mélyén az ősök kikeresztelkedési pa-
pírjait. Vagy éppen az oly divatos geneti-
kai származási vizsgálat után döbbennek 
rá, hogy magyarnak lenni nem faji kérdés. 

Mert nemcsak a bűnösök vagy a részvétle-
nek, hanem a túlélők sem nyílnak meg szí-
vesen. Egész generációkon keresztül vonul 
a trauma. Az unokák a tekintetekből, az el-
harapott mondatokból azonban így is érzik, 
hogy valami nem stimmel.

A Helytörténeti Gyűjteményben napiren-
den marad a téma. A kőbányai zsidóság his-
tóriájának kutatását a kerület helytörténé-
szei már elkezdték. Szabó Simon pedig azt 
mondta, hogy szívesen jön egy következő 
beszélgetésre, amelynek akár egy újabb kis-
film adhatná az apropóját.

Éledező 
irodalom

Alkotói est a Kőbányai Írók, Költők Alkotói est a Kőbányai Írók, Költők 
Egyesületének szervezésébenEgyesületének szervezésében

A  nyitás elkezdett „termőre fordulni”. 
A Kőbányai Írók, Költők Egyesülete 2022-
ben határozott úgy, hogy nemcsak Kőbá-
nyáról fogad tagokat, hanem az ország bár-
mely más településéről, sőt a határon túl-
ról is. Azóta heten kérték felvételüket – 
mondja a tavaly májusban megválasztott 
elnök, Kovács Aranka, aki a műveit Ari 
Fabbro néven írja. A jelentkezők között 
pályakezdő szerző és „második generáci-
ós” jelölt is van, olyan, aki az apai öröksé-
get viszi tovább. A rendes tagságra pályá-
zó „szövegalkotókat”, vagyis azokat, akik 
lírában, prózában vagy színműben oszt-
ják meg gondolataikat másokkal, meghall-
gatják, mielőtt elbírálják kérelmét. Persze 
nincs szó „állásinterjúról”, sokkal inkább 
bemutatkozó szakmai diskurzusról.

A pártoló tagokra ilyen „felvételi elbe-
szélgetés” nem vár, az ő segítségükre az 

egyesület küldetésének 
teljesítésében, a kortárs iro-
dalom népszerűsítésében, 
terjesztésében számítanak. 
Például az olyan bemutatko-
zó irodalmi esteken, amilye-
neket rendszeresen rendez-
nek a Kő Caféban. Legutóbb 
egy költő és egy író, egy nő és 

egy férfi, egy kőbányai és egy nem kőbá-
nyai egyesületi tag volt a vendég. A költő 
Kuchta Csilla Pakson él, az egyik felolva-
sott verse is a Duna-parti város „nagyjai-
ról szól”: az országszerte ismert atomerő-
műről, a talán leghíresebb kortárs pak-
siról, Kovács Antalról, aki 1992-ben Ma-
gyarország első olimpiai bajnoki címét 
szerezte cselgáncsban, és a Makovecz-
templomról. 2017 óta versel komolyab-
ban, inspiráló mestere Kőbánya díszpol-
gára, Kanizsa József volt, akinek életmű-
ve ma már kitesz másfél-két könyvespol-
cot. Az író, dr. Toronyi Attila Kőbányán 
lakik, bölcsészdoktor, újságíró és német-
nyelv-tudásának köszönhetően fordító is. 
Angyalföldi Kisherceg néven tavaly no-
vemberben jelent meg regénye, amelyben 
a népmesék gyakori hősének, egy legki-
sebb fiúnak az élettörténetét dolgozza fel. 

„Kamaratermet” kapott a Bem József Bajtársi Egyesület

Van eg y jellegzetes, 
iga zából sem m i hez 
sem hasonlítható sza-
ga a frissen festet t 
szobának. Ami inkább 
illat annak, aki szere-
ti. Ezt éreztük, ami-
kor beléptünk a Bem 
József Bajtársi Egye-
sület újonnan kiala-
kított „kamaratermé-
be”, amelynek elne-
vezése mag yarázat-
ra szorul. A klub tag-
jai, akiknek többsé-
ge nyugalmazott ka-
tonatiszt vagy kato-
nafeleség – hiszen a 
szomszédos la kóte-
lep katonacsaládok-
nak épült –, nem ter-
vezik, hogy zenés es-
teket tartanak majd a 
„bővítményben”. Any-
nyiban mégis találó az 
elnevezés, hogy a he-
lyiség kisebb a nagyszobánál, miként egy 
kamaraegyüttes is kevesebb tagból áll, 
mint egy szimfonikus zenekar. Az egye-
sület néhány hónapja vetette fel a Kőbá-
nyai Önkormányzatnak, hogy birtokba 
venné a szomszédos termet. És március 

14-én, a névadó lengyel szabadságharcos 
születésének 230. évfordulóján már meg 
is tarthatták az avatóünnepséget úgy, 
ahogy azt szokás. A nemzeti színű szalag 
átvágásával, pezsgővel, köszöntőbeszéd-
del, pohárköszöntővel.

„Az önkormányzati világban szokatlan 
ez a gyorsaság, amihez az is kellett, hogy 
a döntést követően azonnal kézbe kerülje-
nek a felújításhoz szükséges szerszámok” – 
hangsúlyozta D. Kovács Róbert Antal pol-
gármester, aki szerint az egyesület Bem 
örökségéhez híven szolgálja saját közössé-
gét. A pohárköszöntő Radványi Gábor al-
polgármester reszortja volt, aki elismerő-
en szólt arról, hogy a családias szervezet 
tagjai egyszerre ápolják a múltat, és tekin-
tenek a jövőbe. A hagyományhoz híven az 
egyesület tagjai és az önkormányzat kép-
viselői közösen koszorúzták meg az 1848–
49-es szabadságharc hősének szobrát, akit 
a magyarok azóta is Bem apónak hívnak. 

A régi Hofi-anekdota szerint, amikor a 
kezdő segédszínész a direktorát kérdez-
te a jövőjéről, az így válaszolt: „Magában 
mozog valami. Ez vagy tehetség, vagy 
kukac!” Hogy kiben mi munkál, és arra 
vevő-e a szakma és a közönség, annak 
megmutatására nagyon sok tehetségku-
tató versenyt szerveznek. Vannak olya-
nok is, akik nem a művészeti karrier ál-
mával állnak a rivaldafénybe, hanem in-
kább azért, mert felkészülni remek idő-
töltés, és jólesik érezni a figyelmet.

A Kőrösiben újra megtartott „Kiben 
van az X?” rendezvényen művészpalán-
ták és műkedvelők egyaránt színpad-
ra léptek. 36 jelentkező 5 kategóriában 
szerepelt: tánc, kórus, szólóének, vers és 
próza, valamint az egyéb szekció. A kő-
bányai mini „Ki mit tud?” sorozata a Co-
vid idején került pihenőpályára, az újra-
indulásnál érződik is a kihagyás. A szer-

vező, Földényi Krisztina szerint újra visz-
sza kell hozni a köztudatba a jelentősé-
gét. Például csábító lehet a zsűri össze-
tétele, hiszen nem mindegy, kitől kap az 
ember muníciót. Idén Cservenyák Gab-
riella, a Marcipán Egyesület elnökségi 
tagja, Széll Rita, a Kroó György Zeneis-
kola igazgatója, és Kollátosz Fotisz szín-
művész értékelt, utóbbi egykor diákként 
fellépőként is részt vett a tehetségkuta-
tón. Zsűrielnöknek Straub Dezső Jászai-
díjas színművészt sikerült megnyerni.

A mezőnyt az énekesek uralták, ők ad-
ták a fellépők több mint felét. A legidő-
sebb versenyző, a 21 éves Nagy Dániel az-
zal tűnt ki, hogy saját szerzeményét da-
lolta és játszotta gitáron. A Kőbányai Ze-
nei Stúdióban tanul. Mint elmondta, nem 
tartja profi énekesnek magát, inkább 
egyfajta igricszerepet érez közel magá-
hoz. Ül a gitárral a kezében, dúdolgat, és 

közben mintha beszélne valakihez. Így 
születnek a dalok. Dániel azzal is elége-
dett, ha csak egy embernek tud élményt 
adni, de azért jó lenne később fellépni, le-
mezt kiadni és megélni ebből valameny-
nyire. Ehhez volt egy kis lépcsőfok szá-
mára a „Kiben van az X”.

Az irodalom volt a másik erős bástyá-
ja az idei versenynek, a szavalók vitték a 
prímet. Az egyetlen színházi produkció, 
a Szent László Gimnázium SZaLaG Szín-
padé, jobb híján az egyéb kategóriában 
versenyzett. Sőt, itt ők voltak az egyet-
len indulók, mert a bűvészek, bábosok, 
standuposok elmaradtak az idén. Elő-
adott darabjuk kifordított meseparódia 
volt. Itt is volt királylány, akit rabul ejtett 
a boszorkány. Szegénylegényből viszont 
csak kettő, Jani és Pista, akikre olyan 
próbák vártak, mint Chemotoxszal kiir-
tani a méhkast, vagy egy kútból felhoz-

ni a lopott kocsik kulcsait. A remélt juta-
lom pedig a hercegnő és a fele királyság 
mellé a részvények ötöde, rózsadombi 
villa és politikai karrier. Kósa Richárd és 
Zsilinszky Máté, miközben a díszleteket 
rakták a színpadra, elmondták, hogy at-
tól működik a SZaLaG jól, hogy egyben 
baráti társaság is. Richárd például már 
egyetemista, mégis visszajár és szere-
pelget. Nem készülnek színi pályára, a 
színjátszás keret az együttlétre. A nyert 
különdíjból kellékeket, elsősorban fény-
technikát szeretnének vásárolni.

Tehetség 
az X-ediken

Jubileum és Jubileum és 
avatóünnepségavatóünnepség

Eredmények:
ÉNEK kategória: 1. Pintér Nóra, 2. Mé-
száros Nóra, 3. Lakatos Emánuel
KÓRUS kategória: 1. Harmat Gyer-
mekkar, 2. Menő Manók, 3. Kicsinyek 
Kórusa
TÁNC kategória: 1. Koppány Csen-
ge, 2. DOD SISTERS hiphopformáció, 
3. A Tébláb Eszterlánc tánccsoportja
VERS ÉS PRÓZA kategória: 1. Rácz 
Léna Lúcia, 2. Pankotai Panna, 3. Ko-
vács Hanna Dorka
KÜLÖNDÍJ: SZaLaG Színpad

Ismét versenyeztek a kőbányai fiatalok Ismét versenyeztek a kőbányai fiatalok 

Kié a legjobb kőbányai halászlé?
HALÁSZLÉFŐZŐ VERSENY

PROGRAMOK EGÉSZ NAP:
főzőverseny I vidámpark I hangtár és horgonyt fel játszóház

halacskás szobadísz és csillámos delfines, bálnás hűtőmágnes készítése I drágakő vadászat

szegedi halászlé I lacikonyha I lángos I fagyi I kürtöskalács
vattacukor I borterasz I kézműves sörök I pálinkaház

Egész nap ezer literes üstben fő a halászlé!

PROGRAMOK A SZÍNPADON:

9:00 Kőbányai Kék – dr. Vizkelety László, a Kéktúra megálmodójának
tiszteletére kialakított kerületismereti jelvényszerző túra útvonal átadása

Közreműködik: Ispánovity Márton
10:00 Megnyitó – D. Kovács Róbert Antal, Kőbánya polgármestere 

10:10 Tébláb AMI néptánccsoportjainak bemutatója 
11:30 MAJORKA - Major Eszter és barátai gyermekkoncert

13:00 Göller Lóránt & Saxofon együttes koncertje
Közreműködik: Footloose Linedance Club

14:00 Főzőverseny eredményhirdetése, díjátadás
15:30 Lékó Stefánia koncert

17:30 Mihályi Réka és Romhányi Áron duó koncert

20:00 Pápai Joci koncert

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat   I   www.korosi.org

INGYENES RENDEZVÉNY

Fővédnök: D. Kovács Róbert Antal, Kőbánya polgármestere

2024. MÁJUS 1. ÓHEGY PARK

HalmajálisHalmajális
10:00
22:00

14
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Fotó: Müller Tamás

Legyen előbb közösség, hogy legyen ki-
nek templomot építeni – a 19. és a 20. for-
dulóján is ez volt az evangélikusok „alap-
állása”. A közösség szépen gyarapodott, 
hiszen az iparosodással   dinamikusan 
nőtt Kőbánya lakossága és azzal együtt 
a helyi evangélikusok száma. 1891-ben 
450-en voltak, 1901-ben már 650-en, 
1912-ben pedig több mint 2300-an, ami 
indokolttá tette a közösség „intézmé-
nyesítését”, egyházközséggé szervezé-
sét. Az első években a Kápolna téri (ma 
Janikovszky) elemi iskola tornatermé-
ben tartották az istentiszteleteket, majd 
miután elkészült a református „rokonok” 
temploma, az evangélikusok is az Ihász 
utcában gyűltek össze vasárnaponként.

Az egyházközség, a gyülekezet hivata-
losan 1910-ben alakult meg, ekkor a kő-
bányai evangélikusok elméletileg már 
javában építhették volna a maguk 
templomát, csak nem a Kápol-
na utcában, hanem a mai vá-
rosközpont szomszédságában. 
A főváros vezetése a ligettele-
ki városrészben adományo-
zott nekik telket, ám a terep-
felmérés során kiderült, hogy 
a talaj templomépítésre nem 
alkalmas. Majba Vilmos lel-
kész-hitoktató azonban nem 
adta fel, állhatatosan foly-
tatta az előkészítő munkát, 
szervezte tovább a gyűj-
tést a hívek körében, és köz-
ben lobbizott a hatóságok-
nál. Az 1920-as évekre el 
is érte, hogy Budapest 
Székesfővá ros Ön-
kormányzata pénz-
zel „váltsa meg” a 
rossz minőségű 
telket, az egy-
házközség 

ebből a forrásból vásárolta meg a Kápol-
na utcában azt a háromszög alakú terü-
letet, ahol az evangélikus templom áll.

A  folytatáshoz viszont „elúszott” a 
tőke, a gazdasági világválság „elvitte” 
az évtizedek alatt összegyűjtött pénzt. 
A kormány ezért téglával és fával, a vá-
ros pedig pénzzel segítette ki az egyház-
községet. Raffay Sándor, az evangéliku-
sok tudós püspöke 1930 májusában tet-
te le az alapkövet, és 1931 októberében, a 
reformáció hónapjában már templomot 
szentelhetett Kőbányán. Azt a kőműves-
kalapácsot, amelyet nemzeti színű sza-
laggal díszítettek fel az ünnepélyes alap-
kőletételre, a gyülekezet ma is őrzi.

Az art déco stílusú kőbányai templom 
Frecska János építész életművének ta-
lán legjelentősebb alkotása. Kívülről ke-
vésbé látszik, bent viszont jól érzékelhe-

tő, hogy maga a szakrális tér egy 20. 
századi rotunda, azaz körtemp-

lom. Ez az egyik legősibb temp-
lomforma, amely az antik vi-
lág óta szimbolizálja a teljessé-
get, az embert védelmező iste-
ni gondviselést. A tér elrende-
zésében is a teljesség, a szim-
metria dominál, mindennek 
megvan a maga párja, a szó-
székkel átellenben a szokatla-
nul magas keresztelőmedence 
áll, a lelkész ülőhelyével, az ún. 
Mózes-székkel szemben pedig 

az egyházközség világi veze-
tőjének, a felügyelőnek a szé-
két találjuk. A liturgia köz-

ponti helye a krisztusi ál-
dozatra emlékeztető ol-

tár, rajta feszület, nyitott 
Biblia, amelyet az anya-
nyelvi fordításokkal a 
protestantizmus nyi-
tott meg a hívek szá-

mára, világosságot szimbolizáló gyer-
tya, virág, úrvacsora alkalmával pedig 
ostya és bor. Az oltárterítő színe az egy-
házi év időszakaihoz igazodik, a böjt he-
teiben lila, nagypénteken fekete, húsvét-
kor pedig, a feltámadás ünnepén, fehér.

Nem csak a belsőnek, a templomkülső-
nek is megvan a maga szimbolikája. A ke-
reszt alakú toronyablakok kilométerek-
ről hirdetik az épület funkcióját, a nyur-
ga torony az ég felé mutat, a földi világ 
fölé emelve Isten házát. Budapest ostro-
ma idején a toronyban géppuskafészket 
létesítettek, amelyet kilőttek, a tornyot 
csak a rendszerváltozás idején építették 
vissza. A vörös klinkertégla az ökumené, 
a keresztények összetartozása jegyében 
harmonizál a református templommal 
és a Szent László-templommal, és egy-
úttal követi a korabeli európai protes-
táns templomépítészet anyaghasznála-

tát. Ahogy a kereszt alakú ablakok kívül-
ről, úgy teszi belülről egyedivé a kőbá-
nyai evangélikus templomot az alagso-
ri színházterem, amelyhez öltöző és mű-
vészbejáró is tartozik. Az építtető gyüle-
kezet kifejezett szándéka volt, hogy a lel-
készi hivatalt és a lelkészlakást is magá-
ban foglaló épületegyüttes szakrális és 
egyben kulturális közösségi tér is legyen. 
A színpadot az 1950-es évek kollektivi-
zálási törekvései idején a gyülekezet el-
falaztatta, és a bontással egészen a rend-
szerváltozásig vártak. De így is maradt 
mementó az előző rendszer korszakából, 
az alagsorban őrzik ugyanis az 1884-
es budapesti lutheránus világtalálkozó 
egyik szószékét és oltárát.

A kőbányai evangélikus templom belső 
terét 2014-ben felújították, a torony fából 
készült szerkezeteinek megújítását pedig 
a közeljövőben tervezik. 

A Helytörténeti Klub látogatása az evangélikus templomban

Kereszt alakú 
ablakok fent, 
színházterem lent

HIRDETÉS
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Kedves Kőbányaiak!
A Kőbányai Önkormányzat idén nyáron is négy eseményből álló
ingyenes, szabadtéri filmvetítéssel várja Önöket az alábbi helyszíneken
és időpontokban. A PikNik Mozi páratlan élményt, közösségi programot ígér!

A filmvetítések kezdete 20:30, kapunyitás 18:00 órakor.

Hozza magával kedvenc plédjét! Nézzen meg velünk
egy jó filmet a csillagos ég alatt!

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

2024. május 31.
Helyszín: Sportliget

Made in Hungária
2024. június 21.

Helyszín: Gépmadár utca

Az aszfalt királyai

2024. július 26.
Helyszín: Óhegy park, nagyrét

Indiana Jones
és a sors tárcsája

2024. augusztus 30.
Helyszín: Rottenbiller park

Wonka

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

A Kőbányai Önkormányzat pályázatot hirdet a Kőbánya területén élő, bejelentett 
lakóhellyel rendelkező és alkotó, művészeti, kulturális tevékenységet folytató 
természetes személyek, a kőbányai székhelyű, kulturális, művészeti
tevékenységgel foglalkozó civil szervezetek, valamint a kőbányai székhelyű
művészeti oktatási intézmények tanulója, illetve művészeti, oktatási
intézmény kőbányai bejelentett lakhellyel rendelkező tanulója részére.

A PÁLYÁZATOKAT 2024. AUGUSZTUS 5-ÉIG
FOLYAMATOSAN LEHET BENYÚJTANI.
A pályázatokat 2024. augusztus 5-éig folyamatosan lehet benyújtani. Elektronikusan magánszemélyeknek a 
HanzikAgnes@kobanya.hu e-mail címre, elektronikusan az elektronikus azonosítással rendelkező 
szervezeteknek, valamint magánszemélyeknek az e-papír szolgáltatás igénybevételével 
(https://epapir.gov.hu), postai úton egy példányban a Kőbányai Polgármesteri Hivatal Humánszolgáltatási 
Főosztály Köznevelési és Civilkapcsolati Osztályának címezve az 1102 Budapest, Szent László tér 29. címre. 
Postai benyújtás esetén a pályázatnak a fenti határidőre be kell érkeznie a Hivatalba, személyesen – a 
06 1 4338 227-es telefonszámon előre egyeztetett időpontban – a Kőbányai Polgármesteri Hivatal II. emelet 
220-as irodájában.

A pályázattal kapcsolatban bővebb felvilágosítás kérhető a +36 1 4338 227-es telefonszámon. Pályázati 
adatlap igényelhető a Hivatal Ügyfélszolgálatán, vagy letölthető a www.kobanya.hu honlapról.

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

PÁLYÁZATI
FELHÍVÁS
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Többen, többet és sikeresebben! 
Minden évben hasonló mottó-
val tervezi a naptárt a Kőbányai 
Sportszövetség, és amikor az 
éves közgyűlésen mérleget kell 
vonni, sosincs ok a szégyenke-
zésre. Az idei, áprilisi eseményt 
is elsősorban a hivatalos tenni-
valók, azaz a beszámolók és je-
lentések elfogadása miatt hív-
ták össze, ugyanakkor a hang-
súly most is a kerületi egyesüle-
tek, sportszervezetek képviselő-
inek eszmecseréjén volt.

Potos Ilona elnök szerint tö-
mény volt az előző szezon, ren-
dezvény volt rendezvény hátán. 
A tagszervezetek saját program-
jai és a kerületi megmozdulások 
egyaránt megtalálták a közön-
ségüket. Egyre többen járnak 
túrázni, a kerületi szeniorok há-
rom turnusban mentek Hajdú-
szoboszlóra „edzőtáborba”, ta-
valy Bulgáriában volt, idén Hor-
vátországban is lesz egy prog-
ram. Egyre sikeresebb a grund-
golf. A spanyolországi Segoviá-
ban rendezett Európa-tornán a 
kőbányai küldöttség 11 aranylab-
dát szerzett, egy férfi arany- és 
egy női ezüstéremnek is örülhet-
tek. Utóbbit éppen az elnök asz-

szony jóvoltából, aki mint mond-
ta, inkább szervezi, mint játssza 
a grundgolfot, így meglepetés 
volt számára is a helyezés. Erős 
a kerületben a honvédelmi diák-
sport is. Tizenhárom iskolában 
mintegy 3000 diákot mozgatnak 
meg, és a nyári táborokban is je-
len vannak. Idén a csúszókorong 
lesz az újdonság. A programok 
zömét pályázati forrásokból fi-
zetik, egy önkormányzati forint 
mellé körül-belül négyet-ötöt 
szereznek meg ezen a módon.

Radványi Gábor, a sportért fe-
lelős alpolgármester beszámoló-
jában először a versenysport re-
ménységeiről beszélt, kiemelve 
mások mellett Imre Bence, Dósa 
Dani és Pásztor Flóra sikereit. 
A szabadidő sport is erősödik. 
Ezt mi sem bizonyítja jobban, 
mint hogy az Ihász utcai sport-
pályán nemsokára négy új öltö-
zőt alakítanak ki vizesblokkal, 
mert erre van igény. A strand te-
rületén is új közösségi tér szüle-
tik még az idén, a Sportliget má-
sik részén pedig görkoripálya 
készül.

A  közgyűlés hivatalos prog-
ramja után a vendégek kaptak 
szót.

Kovács Béla, a Honvédelmi 
Sportszövetség munkatársa a ha-
zafias nevelés támogatására kiírt 
pályázatokat ismertette. Nagy Jó-
zsef, a Sportegyesületek Országos 
Szövetségének képzési igazgatója 
az új sporttörvényről beszélt. 

2024 a hivatalos határozatban 
foglaltak szerint is asport éve. 
A közgyűlés záró eseményeként 
Révész Máriusz államtitkár tar-
tott vetített előadást. Arra hív-
ta fel a figyelmet, hogy a magya-
rok átlagosan 4,5 évvel élnek ke-
vesebb ideig, mint az uniós átlag. 
Főleg a férfiak rontják a statiszti-

kát. A megoldás az egészségtuda-
tos életmód és a mozgás, ugyanis 
a nemzetközi kutatások szerint, 
a jó orvosi ellátás alig-alig nyom 
a latban. El kéne érni, mint a fin-
neknél, hogy a háziorvos mozgás-
formát írjon fel a vényre, és az ef-
fajta gyógyírt az állam is támo-
gassa. Nálunk is tervezik, hogy 
egészségkamionokon doktorok 
látogassák meg egy-egy rendez-
vény helyszínét, sportot ajánl-
va a bajra, illetve a testalkatnak 
megfelelő tevékenységet. Készül 
egy kampány tízfős csoportok-
nak is, akik vállalnák, hogy ösz-

szesen lefogynak 160 kilót. Per-
sze a jogi szabályozást is szelídí-
teni kell. Például ma, hivatalo-
san nem főzhetnek a szabadban 
a kiránduló osztályok, az általá-
nos iskolások nem mehetnek ví-
zitúrára, egy természetben zaj-
ló sporteseményhez pedig fél-egy 
évig tart az engedélyezési eljárás. 
Mit szólnának a skandinávok, ha 
náluk lenne ilyen? – tette fel a kér-
dést az államtitkár. Északon min-
den hétvégén százszámra vannak 
hegyen-völgyön rendezvények. 
Mozgás és egészség ugyanis kéz a 
kézben jár.

Bringán 
szállni 
élvezet
1998-ban a lig 
voltak húszan, 
amikor a Bem 
József Á ltalá-
nos Iskola fia-
ta l iga zgatója 
vezetésével le-
tekerték a hat-
van kilométe-
res távot. Isa-
szegre tartott a 
biciklis menet, 
tisztelgés volt ez 
az 1848–49-es 
Szabadságharc 
csatájának hő-
sei előtt. Az ak-
k o r i  i g a z g a t ó 
úr két évtized-
del  ké s ő bb é s 
idén áprilisban 
is polgármester-
ként pattant nye-
regbe. D. Kovács Róbert An-
tal a rajt előtt, a több száz főre 
gyarapodott mezőny előtt azt 
hangsúlyozta, hogy a múltidé-
zés mellett ma már ugyanolyan 
fontos a kerékpározás és a moz-
gás népszerűsítése.

A KÖSZI előtti indulási pon-
ton profi szervezők és segí-
tők várták a bringásokat. A sá-
torban a rajtszámokat kel-

let t  felven-
ni, de ugyan-
itt a gépeket 
is átnézték. 
A parkolóban 

indulásra készen vártak a kon-
vojt kísérő rendőrautók, a men-
tő és a segítő motorosok. Két 
zárókocsi pedig arra készült, 
hogy útközben felvegye a de-
fektes vagy kimerült túrázókat. 
Erre ritkán kerül sor, hiszen 
egyre felkészültebbek a bringá-
sok. Aki egyszer már pórul járt, 
egy öreg gumi vagy egy leesett 
lánc miatt, az egy év múlva már 

komolyabban veszi. Erről már 
Eisenkrammer Károly szerve-
ző, a Kőbányai Torna Klub el-
nöke beszélt, aki azt is hozzá-
tette, hogy a folyton bővülő lét-
szám miatt egyre nagyobb ki-
hívás a konvojt biztosítani. 
Nincs senki kizárva, de java-
solják, hogy a túra előtt a jelent-
kezők tekerjenek le pár kilomé-
tert, hogy edzésben legyenek, 
és nézzék át a biciklit. Az elekt-
romos kerékpárt is eltűrik, bár 
korábban olyan is előfordult, 
hogy egy idős bácsinak leme-
rült az akkuja, ezért a táv felé-

nél a húszkilós gépet is mente-
ni kellett. Máskor meg egy apu-
ka erősködött nagyon, hogy a 
gyerkőc bírja az iramot, a péce-
li dombokon pedig végül lesza-
kadtak a sorról, a záróautóban 
fejezték be a túrát. A szervezők 
azóta a Csősztoronynál megál-
lítják a menetet, és a gyereke-
ket, időseket a sor elejére hoz-
zák. Eisenkrammer Károly sze-
rint a túra a sport mellett kö-
zösségi élmény is. Jó összeka-
csintva visszaemlékezni olyan 
történetekre, mint ami hat éve 
történt, hogy mindenki bőrig 

á z o t t ,  m e r t 
akkora volt az 
eső. Bringázás 
közben meg le-
het beszélget-
ni, barátságok 
alakulnak. 

A rajtvonalra 
tolta be gépét 
Radványi Gá-
bor sportügye-
k é r t  f e l e l ő s 
alpolgár mester 
is, aki minden 
tavasszal ezzel 
a túrával indítja 
a szezont. Úgy 
látja, a sport Kő-

bányán mára kiemelt terület lett, 
de fontos, hogy az óvodák, isko-
lák, egyesületek révén minél na-
gyobb tömegeket mozgassanak 
meg. És hogy sosem késő, arra a 
kerületi vállalkozók doyenje, a 77 
éves „rugós” Varga László muta-
tott példát. 

Az emléktúra idén is gond-
mentesen ért véget. Az isaszegi 
emlékművet megkoszorúzták a 
k é t  t e lepü lé s  k ép v i s e lői . 
A résztvevők között pedig ki-
sorsoltak egy több százezer fo-
rintot érő biciklit. Nyergelj, for-
dulj jövőre is!

Mozgás receptre
Fórum a sportélet új kihívásairól a Kőbányai Sportszövetség éves közgyűlésén

Az isaszegi Kerékpáros Emléktúra 26 éve dübörög
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